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УП «Народная Воля». 
Кошт — свабодны.
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Есть суперкомбайн!

АДКРЫТЫ ЛІСТ
Прэзідэнту  

Рэспублікі Беларусь
А.Р.Лукашэнку

Іншай магчымасці, як 
звярнуцца да Вас, Аляксандр 
Рыгоравіч, праз газету ў мяне 
няма. Шчыра скажу: доўга вага-
лася: ці магу я гэта зрабіць, ці не 
выкарыстоўваю свае магчымасці, 
але чым больш праходзіць часу, 
сітуацыя становіцца тупіковай, 
і тэма гэтай сітуацыі выходзіць 
за межы Беларусі.

Вядома ж, я карыста-
юся правам нашага з Вамі, 
Аляксандр Рыгоравіч, зна-
ёмства і даўнімі добрымі 
жыццёвымі стасункамі і 
адносінамі. Таму, калі ласка, 
выслухайце мяне.

Размова пойдзе пра 
ўрочышча Курапаты. Я не буду 

распавядаць пра тое, што зна-
чаць Курапаты для беларусаў. 
Вы добра ўсё ведаеце. Тое, што 
людзі выйшлі бараніць кры-
жы памяці нашых бацькоў і 
прадзедаў ад шоу-бізнесу, ад 
рэстаранна-забаўляльнага 
мерапрыемства – гэта гонар 
для краіны. Але ўсё больш і 
больш людзей уключаюц-
ца ў гэта процістаянне. Кола 
ўдзельнікаў пашыраецца, людзі 
хочуць ведаць праўду і гэтую 
старонку нашай гісторыі не 
вырваць. Таму пра Курапаты 
ствараюцца дакументальныя і 
мастацкія фільмы, у тэатрах 
ставяцца спектаклі, ладзяцца 
вечарыны ўспамінаў людзей, 

якія прайшлі лагеры смерці ў 
тыя жахлівыя сталінскія часы. 
Вы б бачылі вочы маладзёнаў, 
з якой цікавасцю, з якой непа-
дробнай увагай слухаюць 
яны расповеды старых люд-
зей, якія ў тыя часы самі былі 
дзецьмі і прайшлі ГУЛАГі, а то 
і нарадзіліся там.

І калі мы дазволім застац-
ца ва ўрочышчы гэтай самай 
харчавальні, не даруюць нам 
гэтага нашы ўнукі і праўнукі, 
сорам ляжа на плечы 
беларусаў.

Аляксандр Рыгоравіч, я 
ўпэўнена, толькі Вы можа-
це выправіць гэты хіб, 
які склаўся па чыёйсьці 

чыноўніцкай памылцы. І не 
трэба нічога ламаць: можна 
змяніць выгляд гэтага неда-
рэчнага збудавання, ства-
рыць капліцу для малення 
і мемарыял памяці заката-
ваных ахвяр. Ёсць жа ў нас 
царква памяці чарнобыль-
цам, капліца памяці афган-
цам, трасцянецкі мемарыял 
загінуўшым у фашысцкай 
навале.

Не адмаўляйцеся, калі 
ласка, пастаўце станоўчую 
кропку ў гэтай праблеме і 
людзі будуць Вам удзячны!

З надзеяй на добрыя весткі –
Зінаіда БАНДАРЭНКА,

народная артыстка 
Беларусі.

                         ТОЧКА ЗРЕНИЯ

Александр ФЕДУТА

Цена 
халявы

Посол Российской Федерации в Минске 
Александр Суриков, добывая последние дни своей 
миссии (все уже знают, что преемник ему поды-
скан, и пока лишь белорусскому руководству руки 
выламывают, чтобы согласилось с предложенной 
кандидатурой), решил напоследок – вероятно – 
оставить по себе добрую память. Посоветовал, 
что нужно сделать, чтобы белорусы действитель-
но получали газ по цене Смоленской области. 
Цитируем:

«Вот говорят в Минске – дайте цены Смоленской 
области на газ. Если местные сети белорусские, 
которые занимаются дальнейшей перепродажей 
газа после получения от подразделения «Газпрома», 
станут частью -- арендной или какой-то частью 
«Газпрома» (не обязательно их покупать), то тогда 
это цена сквозная, газпромовская – без всяких изъ-
ятий».

Что-то такое знает Суриков о белорусах, что 
позволяет ему сделать вывод: покобенятся, повы-
каблучиваются – да и согласятся. Ибо – халява, сэр! 
Представляете, как заживем – уууух!

А я вот вспоминаю другое.
Ведь именно для того, чтобы цены на газ в 

Беларуси были как в Смоленской области, уступи-
ли российской государственной газовой монополии 
сначала саму трубу «Белтрансгаза», а затем и землю 
передали на российских условиях. И в обоих случа-
ях речь шла именно об этой самой халяве – чтобы 
одним махом – и уууух!

Ну – и где она, халява-то? Дважды ведь уже пере-
давали требуемое, а оно все жрет и жрет, и еще тре-
бует. Получается, есть халява, но все не нам.

А что было у нас с нефтеперерабатывающими 
заводами? Помните, как мозырский НПЗ переда-
вали «Славнефти»? Говорили, что дешевым бензи-
ном зальемся. Выясняется, что есть дешевый бензин, 
есть – только белорусам он все более не по карману. 
Может, им еще и новополоцкий передать – чтобы уж 
просто потонуть в халявном горючем?

Мы передавали под чужой контроль свое тамо-
женное и экономическое пространство. Мы бурно 
радовались тому, как исчезают границы. Мы жерт-
вовали своей национальной культурой, историей, 
языком – ради чего? Ради халявы. Мол, не взду-
майте обидеть великого и могучего соседа – халя-
вы не будет! Какой, блин, западный вектор – а как 
же халява?! Мы глотали оскорбительные выска-
зывания в свой адрес мелких сошек и крупных 
шавок: цена на газ оказывалась превыше всего. И 
за это время пресловутая белорусская дешевизна 
таяла, ассортимент (в том числе, например, лекар-
ственный) становился все более убогим, а сами мы 
– все более нищими.

Мы – это кто? В данном случае мы – это власть. 
Да, и она в том числе. Посмотришь на суммы, изъ-
ятые у наших крупнейших коррупционеров… Ну, 
прямо скажем, даже не министр экономики России 
Улюкаев. Что уж говорить о наших главврачах и 
директорах, арестовываемых за две тысячи долларов: 
бедняги, на что польстились…

Но и мы, рядовые избиратели, разумеется, тоже.
Может, а-ну их, с этими их трубами…
А вот уж нет!
В селе Негорелое Дзержинского района Минской 

области прокладывали газовую трубу. Одну, через 
улицу. А вот ответвления к домам предлагали фина-
сировать проживавшим в домах людям: мол, будет 
вам дешевое и надежное отопление, все не дрова 
зимой таскать. Разумеется, многие согласились – в 
том числе и моя теща. Вытащила свои сбережения 
и оплатила ими сколько-то там выпало на ее долю 
метров трубы. Но труба эта стала вовсе не ее сосб-
ственностью, а государственной. Как я понимаю, 
именно об этой трубе и совершенно аналогичных 
трубах идет сейчас речь. Ибо более крупные трубы, 
ведущие к большим городам и поселкам, уже и без 
того – «белтрансгазовские», то есть – российские.

Стоп, ребята, а вы спросили у тех, на чьи день-
ги – не тогда, в мифическом уже Советском Союзе, 
а именно сейчас, за последние четверть века – и не 
на налоги, а на реальные живые деньги – эта труба 
прокладывалась? И почему областные структуры, 
которые являются сегодня хозяевами этих труб (как 
я понимаю), ставили эти вот небольшие участки 
труб на свой баланс, а те, кто расставались ради 
них со своими кровными деньгами, не становились, 
например, акционерами или собственность не пере-
давалась им в другом виде?

Получается, у граждан забрали деньги, а теперь 
тем, что на эти деньги создано, распоряжается госу-
дарство. И посол Суриков требует от государства все 
это передать «Газпрому». Чтобы уж окончательно и 
бесповоротно – уууух!

Может быть, хватит халявы? Она слишком доро-
го обходится всем нам. То есть власти, наверное, 
дешевле, но все равно – как-то дорого.

Похоже на то, что Беларусь 
будет иметь свой зерноубо-
рочный комбайн мирового 
класса. На хлебных полях ОАО 
«Туровщина» Житковичского 
района уже испытывается, 
можно сказать, совершенно 
новая машина – КЗС-2124. 
Ширина уборочной полосы 
– 9 метров. Пропускная спо-
собность – 24 тонны зерна в 
час. Это примерно в два раза 
больше, чем у предшествую-
щего комбайна КЗС-1624-1, 
которую до этого занимал 
верхнюю ступеньку модельно-
го ряда «Гомсельмаша».

Суперкомбайн КЗС-2124 
предназначен в первую очередь 
для использования на высоко-
урожайных участках, где с гек-
тара выходит по 60–80 и более 
центнеров зерна. Это уже не 
новинка для передовых хозяйств 
Беларуси. Кое-где намолоты 
достигают и 100 центнеров.

Полевые испытания ком-
байна КЗС-2124 ускорят его 
серийное производство. Хотя 
он не уступает по характери-
стикам мировым образцам, сто-
имость намного ниже зарубеж-
ных собратьев.

Виктор КУЗЬМИН.

Прадаецца  
дом Уладзіміра 

Караткевіча
У Оршы выстаўлены на продаж драўляны дом,  

у якім Уладзімір Караткевіч  
правёў свае дзіцячыя і юначыя гады. 

СТАЛА ВЯДОМА

ЧУЛІ?

Ён знаходзіцца ў цэнтры 
горада, цяперашнія гаспадары 
гатовы прадаць яго амаль 
за 34.000 рублёў. Агульная 
плошча дома 44,5 метра, пры 
ім маецца зямельны ўчастак 
13 сотак. Апошнія тры гады 
дом стаяў пустым, раней у ім 
жыў Юрый Барабаш – муж 
пляменніцы пісьменніка. 
Пасля яго смерці сядзіба 
перайшла да нашчадкаў, якія 
жывуць у Адэсе. 

Дом класіка беларускай 
літарат уры збіраюцца 
выкупіць актывіс ты 
аршанскага грамадскага 
аб’яднання “Звяз”, каб зрабіць 
яго пляцоўкай для культурных 
мерапрыемстваў. Для 

збору сродкаў “Звяз” 
неўзабаве плануе запусціць 
краўдфандынгавую кампанію. 

“Сябры, мы пачынаем 
самую важную справу за ўвесь 
час існавання арганізацыі. І 
тут патрэбна вялікая дапа-
мога ўсіх людзей, для  якіх 
Орша і Караткевіч – 
не пустыя словы”, – гаворыцца 
ў заяве “звязаўцаў”, якую яны 
распаўсюдзілі ў сацсетках.

Дом знаходзіцца на вуліцы 
імя Уладзіміра Караткевіча, 
у ім пісьменнік напісаў ці 
не самую папулярную сваю 
аповесць “Дзікае паляванне 
караля Стаха”.

Антон  
ЗАГОРСКІ.

КОРАТКА

«Сведкі Іеговы» правялі кангрэс
Штогод у сярэдзіне лета на стадыёне «Трактар» праходзіць 

рэгіянальны кангрэс Сведкаў Іеговы.
У адрозненне ад матчаў чэмпіянату Беларусі, падчас з’ездаў 

Сведкаў Іеговы на «Трактары» заўсёды шматлюдна, піша 
by.tribuna.com. Мерапрыемства стабільна збірае ад шасці да 
дзесяці тысяч паслядоўнікаў вучэння.

У 2018 годзе кангрэс праходзіць пад дэвізам «Будзьце муж-
ныя!». Шмат і замежнікаў.

Цяпер у Беларусі больш за 20 абшчын Сведкаў Іеговы. 
Першыя з’явіліся ў Беларусі ў 1994 годзе.

Мянялі падлогу – знайшлі міну
Сапраўдную праверку на стрэсаўстойлівасць давялося пера-

жыць 30 ліпеня жыхарам прыватнага дома даваеннай пабудовы 
ў гарадскім пасёлку Бягомль.

Сям’я вырашыла перакласці падлогу. У працэсе работ 
пасля ўзняцця драўлянага насцілу ўладальнікі ўбачылі падаз-
роны прадмет, які тырчаў з насыпу. Аб сваёй знаходцы яны 
паведамілі ў міліцыю.

Сапёры дасталі з-пад падлогі проціпяхотную міну часоў вай-
ны, аб наяўнасці якой жыхары нават не падазравалі.

«Да пэўнага моманту боепрыпас умоўна быў у бяспецы, аднак 
пры ўдары ў выпадку пралому падлогі ў гэтым месцы або пажары ён 
мог падарвацца», – цытуе belta.by начальніка службы інфармацыйна-
прапагандысцкай работы в/ч 5524 Марыю Вараб’ёву.

Міна вывезена ў бяспечнае месца і знішчана.

Замест Мінска – Смалявічы
Аб’ёмы будаўніцтва жылля ў Мінску і абласных цэнтрах пра-

пануецца скараціць у два разы.
Такую ініцыятыву агучыў намеснік прэм’ер-міністра 

Анатоль Калінін.
Паводле яго слоў, прыярытэт будзе аддавацца развіццю 

гарадоў-спадарожнікаў. Мінбудархітэктуры падрыхтавала пра-
ект указа аб рэалізацыі інвестыцыйнага праекта па будаўніцтве 
эксперыментальнага жылога дома ў Смалявічах. Мяркуецца, 
што ў Смалявічы будуць перасяляцца грамадзяне, якія стаяць 
на ўліку маючых патрэбу ў Мінску. Ім будзе прадастаўлена 
дзяржпадтрымка.

За лішнія сумы ў 
жыроўках – штраф!

У Беларусі ўвялі адміністрацыйную адказнасць для 
камунальнікаў за лішнія выстаўленыя сумы ў жыроўках. 
Кодэкс аб адміністрацыйных правапарушэннях дапоўнены 
адпаведным артыкулам.

Цяпер службовым асобам арганізацый, якія 
ажыццяўляюць эксплуатацыю жыллёвага фонду і 
прадастаўляюць жыллёва-камунальныя паслугі, пагражае 
папярэджанне або штраф у памеры да дзвюх базавых 
велічынь (да 49 рублёў).

Караць рублём будуць не толькі за лішнія 
сумы ў жыроўках насельніцтва, але і арандатараў, 
лізінгаатрымальнікаў жылога памяшкання, членаў 
арганізацыі забудоўшчыкаў, дольшчыкаў, якія заключылі 
дагавор, які прадугледжвае перадачу ім у валоданне i 
карыстанне аб’екта долевага будаўніцтва.

Падставай для штрафу могуць стаць у тым ліку 
налічаныя ў жыроўкі сумы з перавышэннем за асноўныя 
і дадатковыя ЖКП, а таксама сумы за дадатковыя паслугі, 
на аказанне якіх не заключаўся дагавор.

З-за паўторнага парушэння на працягу аднаго года 
пасля накладання адміністрацыйнага спагнання праду-
гледжаны штраф ад чатырох да дзесяці базавых велічынь 
(ад 98 да 245 рублёў).

Змены ўступаюць у сілу з 29 кастрычніка гэтага года.

Беларускія антыбіётыкі 
адправяць у ЗША

Пра гэта паведаміў журналістам генеральны 
дырэктар Барысаўскага завода медпрэпаратаў 

Віталь Дзерэш.
Цяпер завод рыхтуе цэх стэрыльнай рассыпкі 

антыбіётыкаў да сертыфікацыі на адпаведнасць патра-
баванням GMP амерыканскай інспекцыі FDA. Пасля 
завяршэння гэтай працэдуры прадпрыемства зможа 
пастаўляць сваю прадукцыю ў ЗША і не толькі. 

“У 2018 годзе патрэбны будзе канчатковы аўдыт. Пасля 
атрымання гэтага сертыфіката завод плануе выйсці 
на шырокія замежныя рынкі з пастаўкамі прадукцыі, у 
прыватнасці, фасаваных антыбіётыкаў”, – сказаў дырэктар. 

У планах у прадпрыемства паставіць на рынкі далё-
кага замежжа прадукцыі на 1 млн долараў у 2018 годзе, 
паведамляе belta.by. Усяго экспарт завода прагназуецца 
на ўзроўні  66,6 млн долараў (у 2017 годзе – 64,6 млн 
долараў).

Наталья ЭЙСМОНТ:
«Президент жив и здоров!»
Вчера вечером на украинском сайте dsnews.ua 

появилась новость о том, что главу белорусского 
государства госпитализировали с инсультом.
 «Народная Воля» обратилась за комментарием к пресс-

секретарю А.Лукашенко Наталье Эйсмонт.
 «Это полная ерунда! – сказала она. -- Просто непонят-

но откуда взявшаяся утка. Президент жив и здоров, с ним 
все хорошо».

Марина ВИШНЕВСКАЯ.

ИЗ ПЕРВЫХ УСТ

«У якасці агента  
я супрацоўнічала  

з КДБ…» 
Учора суд Савецкага раёна Мінска пачаў разгляд 

крымінальнай справы лідараў незалежнага прафсаюза РЭП.

ГУЧНАЯ СПРАВА

Згодна са звесткамі след-
ства, старшыня прафсаюза 
Генадзь Фядыніч і галоўны 
бухгалтар Ігар Комлік 
незаконна адкрылі раху-
нак у банку Літвы, куды ў 
2011 годзе ад нерэзідэнтаў 
Беларусі паступілі гра-
шовыя сродкі ў замежнай 
валюце. Валюту затым, 
маўляў, здымалі, перавозілі 
праз мяжу і перадавалі 
ў Беларусі Комліку і 
Фядынічу.

Па інфармацыі юры-
ста прафсаюза Юрыя 
Белякова, гутарка ідзе пра 
рахунак у адным з літоўскіх 
банкаў, і гэты рахунак быў 
закрыты яшчэ ў 2011 год-
зе. У тым жа годзе, дарэчы, 
чатыры з паловай гады па 
аналагічным абвінавачанні 
атрымаў праваабаронца 
Алесь Бяляцкі.

Суд праходзіў у 
невялікай судовай зале на 
50 чалавек, таму амаль пало-
ва жадаючых не трапіла на 
працэс. Фядыніч паведаміў, 
што ягонае хадайніцтва 
аб прадастаўленні вялікай 
залы было незадаволена.

Падтрымаць прафса-
юзных актывістаў прыйшлі 
палітыкі Станіслаў Шушкевіч, 
Анатоль Лябедзька, Віталь 
Рымашэўскі і іншыя, а 
Фядыніч і Комлік з’явіліся на 
судзе ў вышыванках.

Пракурор зачытаў абві-
навачанне, але прафсаюз-
ныя актывісты не прызналі 
сябе вінаватымі, затым 
пачаўся допыт сведкаў. 
Цікавым аказалася высту-
пленне сакратара прафсаю-
за РЭП Юліі Юхнавец, якая 
працавала ў арганізацыі з 
2014-га па 2016 год і пры-
зналася ў судзе, што была 
агентам КДБ.

“З 2015 года супра-
цоўнічала з КДБ у якасці 
агента, атрымлівала за 
гэта грошы”, – расказала 
22-гадовая дзяўчына.

Юлія Юхнавец таксама 
заявіла, што яна некалькі 
разоў выязджала ў Вільнюс, 
адкуль прывозіла пэўныя 
сумы валюты.

Дарэчы, сведак вельмі 
шмат, таму на гэтым тыдні 
працэс наўрад ці завершыцца.

Сяргей НІКАНОРАЎ.РЭГІСТРАТУРА

www.nv-online.info – электронны дадатак да друкаванай версіі газеты «Народная Воля».
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                    НЕЗАВИСИМАЯ ЭКСПЕРТИЗА

Борис ЖЕЛИБА, профессор,  
доктор экономических наук

КУЛЬТУРНЫЯ ЛЮДЗІ

Каля 5 тысяч чалавек  
прыйшлі паслухаць канцэрт 

класічнай музыкі

                           АКТУАЛИИ

Светлана 
КАЛИНКИНА

О Сьерра-Леоне  
и «технологиях 

бабы Лиды»
Беларусь на самых разных площадках продвигает 

«цифровую повестку дня». Президент, премьер, мини-
стры, депутаты в один голос заговорили о том, что 
Беларусь готова быть в фарватере современных техноло-
гий, и даже убедительно доказывают, что без этого страна 
нормально развиваться не сможет. 

Правильно говорят. Но глава Центризбиркома Лидия 
Ермошина, видимо, не понимает, что от этих слов под ней 
подогревается сковородка. 

«В Беларуси в сфере ИТ-технологий будет взрыв», – 
заявил Александр Лукашенко, подписав знаменитый указ 
о развитии Парка высоких технологий. «Беларусь должна 
стать колыбелью блокчейн-революции», – вслед за ним 
заговорили эксперты. И многие почему-то подумали, что 
это исключительно про деньги, про криптовалюты, и про 
то, что Национальному банку следует подготовиться к 
жизни в новой реальности. Вот только подготовиться 
надо всем – и особенно Центризбиркому. В противном 
случае заявка на то, что мы строим восточноевропейский 
Сингапур, не имеет смысла. 

По утверждению специалистов, изобретение техноло-
гии блокчейн сродни изобретению интернета. Это техно-
логия создания огромной базы данных, которая функци-
онирует без централизованного руководства, без единого 
сервера, она напрочь исключает возможность какой-либо 
фальсификации, оставляет без работы ревизоров и кон-
тролеров. Она настолько надежна, что оказалась приме-
нима даже в банках. Но не только в них. 

Сам термин «blockchain» дает представление о том, 
как все устроено. «Block» – это блоки информации (о 
контрактах, сделках, лекарствах, назначенных пациентам, 
о книгах, взятых в библиотеке, – о чем угодно), «chain» 
– это «цепочка». Цепочки работают, будто конкуренты, 
заглядывающие друг другу через плечо, чтобы убедить-
ся, что записи совершенно одинаковы. То есть техноло-
гия выстраивает и шифрует взаимосвязанные цепочки 
информации, создавая базу данных, которую невозможно 
фальсифицировать, из которой невозможно ничего уда-
лить или подменить. 

На языке политиков это называется «сдержки и про-
тивовесы». А «невозможно фальсифицировать» в данной 
технологии понятие ключевое. И поэтому, конечно же, 
она не только про деньги, но еще и про… выборы.

Я – гуманитарий, и как большинство наших читате-
лей, не сильна ни в кодах, ни в схемах, ни даже в специ-
альных терминах. Но специалисты рассказывают, что 
применительно к выборам технология могла бы работать 
точно так же, как с криптовалютами. Граждане получают 
от избирательной комиссии специальные «фишки канди-
датов», которые затем переводят на счет того кандидата, 
за которого голосуют. И для определения победителя 
достаточно проверить «счет» после окончания выборов. 
Все защищено цифровой подписью и разными иными 
хитростями. Вот так просто. 

Более того, так как публичный блокчейн может про-
анализировать любой желающий, то после голосования 
каждый избиратель сможет отследить, правильно ли 
засчитан его голос. 

Мертвые души при этой технологии голосовать не 
смогут, данные ни на каком этапе нельзя подменить, 
пресловутый «человеческий фактор» исключен. Итог 
подсчитает компьютер без какой-либо помощи Лидии 
Михайловны Ермошиной и тысяч ее добровольно-при-
нудительных помощников, которые на каждых выборах 
изощряются над столами при подсчете бюллетеней, чтобы 
независимые наблюдатели в их «бухгалтерии» ничего не 
поняли, не услышали и не увидели.

Подозреваю, что наша «избиркомовская армия» уже 
готовит аргументы про то, что в Беларуси такие новше-
ства неприменимы, так как далеко не все пользуются 
интернетом. Но ведь ничто не мешает подключить к 
интернету избирательные участки, чтобы люди голосова-
ли «через компьютер» – мы ведь сделали заявку на то, что 
строим передовую ИТ-страну! 

К тому же по этой технологии можно и бумажные 
бюллетени подсчитывать. Просто членам избиркомов 
надо будет не колдовать над ними, а подносить каждый 
к специальной «машинке». Эксперимент, кстати, был про-
веден в начале этого года даже в беднейшей стране мира 
Сьерра-Леоне. И в далекой Африке с задачей справились. 
Почему-то хочется верить, что мы не дурнее их. 

Вот только Беларусь к такому технологическому про-
рыву готова? Лидия Ермошина готова к тому, чтобы 
отдать подсчет голосов на выборах нашим хваленым 
айтишникам? 

Тогда как мы намерены презентовать миру то, чем 
сами не пользуемся? Про какую ИТ-революцию говорим? 
Кто нам поверит? 

Вдумайтесь! В Сьерра-Леоне власти сделали все, что-
бы итоги выборов вызвали доверие мира и собственных 
избирателей. А у нас до сих пор ведутся бесконечные 
споры о том, в скольких метрах от стола должны нахо-
диться независимые наблюдатели, и имеют ли они право 
видеть, за какого кандидата избиратель поставил галочку 
в бюллетене, должны ли слышать, как оглашаются итоги 
подсчета голосов... 

Лидия Ермошина, как Брестскую крепость, защи-
щает деревянные урны, «опечатанные» пластилином; 
итоговые протоколы с цифрами, проставленными про-
стым карандашом, чтобы в любой момент можно было 
переписать и исправить; защищает эту дремучую систе-
му, лишь имитирующую, будто народ в Беларуси имеет 
право голоса. 

А значит, министрам, премьеру, президенту по пово-
ду «цифровой повестки», которую Беларусь предлагает 
миру, даже напрягаться не стоит. Им надо понимать, что 
пока мы удивляем мир «технологиями бабы Лиды», у нас 
просто нет шансов, что кто-то поверит в современную 
прогрессивную, успешную «ИТ-Беларусь». Потому что 
если ты что-то кому-то хочешь продать, то сначала дол-
жен использовать это сам. А значит, блокчейн-революцию 
надо начинать с себя. Но мы, судя по поведению чиновни-
ков от выборов, «не готовы». 

В СМИ продолжают обсуждать недав-
нее  очередное совещание с участием главы 
государства по оздоровлению сельхозпред-
приятий. Очередное, потому что подобных 
мероприятий по сельскому хозяйству прово-
дилось множество. На этот раз речь шла о 
323 сельхозпредприятиях, проходящих про-
цедуру финансового оздоровления в рамках 
указа президента от 4 июля 2016 года. За про-
шедшие два года еще 102 сельхозорганизации 
оказались в зоне риска банкротства. А это 
уже около 30% общего числа предприятий 
отрасли. За эти же два года из 323 проблем-
ных предприятий 40 прекратили существова-
ние в связи с присоединением, продажей или 
безвозмездной передачей. 

По словам главы государства, к лету теку-
щего года было принято столько решений на 
эту тему по проблемным хозяйствам, «что все 
они должны быть прибыльными». Не лиш-
не заметить, что отрасли оказывается беспре-
цендентная господдержка в разных формах. 
Это и льготное налогообложение, и льготные 
кредиты, компенсируемые банкам из бюджета, 
льготные цены на удобрения, безвозмездная 
помощь и т.п. Без такой господдержки были бы 
убыточными более 60% сельхозпредприятий.

Было создано Агентство по управлению 
активами, которому передали большую часть 
безнадежных кредитов сельскохозяйственни-
ков. Часть долгов была списана по еще совет-
ским лекалам. Правда, в те советские времена 
об этом громогласно объявлялось на всю стра-
ну как добрая воля партии и правительства. 
Сейчас, понятно, это не афишируется. Потому 
что результатов-то почти нет. Сумма чистого 
убытка без господдержки за 4 месяца 2018 года 
составила у аграриев 222,9 млн рублей. Потери 
убыточных предприятий подскочили к 2017 
году на 46%. Рентабельность продаж агросек-
тора без господдержки упала до минус 1,3% 
против +0,5% в прошлом году. Просроченная 
задолженность сельского хозяйства достигла 
3,1 млрд рублей, что больше таких же долгов 

отрасли в 8,4 раза. Сумма кредиторской задол-
женности и долга по кредитам и займам пре-
вышает задолженность дебиторскую в 9,5 раза.

В сущности, экономика постоянно глу-
боко авансирует сельхозорганизации. Надо  
ли лишний раз напоминать, что зарплата в 
сельском хозяйстве остается одной из самых 
низких, что население из большинства дере-
вень мигрирует в города, и что не поймешь, 
кто сегодня остался в сельхозпроизводстве?

Конечно, есть на селе и крепкие хозяй-
ства, куда и возят различного рода делега-
ции. Хорошие животноводческие комплексы, 
высокая культура земледелия. Ими руководят 
эффективные менеджеры, которые и опре-
деляют развитие производств. Для улучше-
ния статистики к самым лучшим хозяйствам 
присоединялись отстающие, совсем слабые 
передавались в довесок банкам, включая 
Нацбанк, для оказания им финансовой помо-
щи. Главами СПК иногда назначали проштра-
фившихся руководителей из других областей 
в наказание и с надеждой, что они вытянут 
предприятия.

Что только не предпринималось властя-
ми для улучшения дел в сельском хозяйстве! 
Однако положение многих сельхозоргани-
заций по-прежнему остается бедственным. 
Естественно, главными держателями дол-
га хозяйств являются госбанки во главе с 
Белагропромбанком. По этой причине взятые 
на себя банками кредитные риски могут поста-
вить их на грань предбанкротного состояния.

Правительство на вышеозначенном 
совещании убедило главу государства при-
нять предложенный им соответствующий 
документ по спасению отрасли за основу. 
Вероятно, с последующими доработками. Что 
же в очередной раз предлагает правитель-
ство? Оно заявляет, что речь не идет о спи-
сании финансовой задолженности проблем-
ных сельхозпредприятий, а об ее реструк-
туризации, в том числе ее секьюритизации. 
Последнее означает, что долг оформляется 

пакетом ценных бумаг. Сельхозпредприятиям 
дается отсрочка на 3 года по уплате долгов с 
последующей рассрочкой на 5 лет при усло-
вии соблюдения текущих платежей по дол-
гам. Кредиторы  получают право получить 
задолженность предприятий в виде допол-
нительно эмитированных акций с передачей 
их в собственность кредитодателей. Долги 
сельхозпредприятий могут оформляться 
и муниципальными облигациями, которые 
эмитируются исполкомами разных уровней. 
Собственно, перевод сельхоздолгов на испол-
комы практиковался и ранее и практикуется 
сейчас. Эти облигации в добровольно-при-
нудительном порядке в основном и покупали 
те же банки. Гарантом их погашения являют-
ся местные бюджеты. Таким хитрым спосо-
бом долги аграриев «размазываются» по всем 
налогоплательщикам. 

Однако, согласно Бюджетному кодек-
су, размер лимита долга органов местного 
самоуправления и гарантий местных властей 
суммарно не может превышать 80% доходов 
местного бюджета. Но уже в начале 2018 года, 
к примеру, долги по 5 областям превысили 
100% их собственных доходов. Поэтому мно-
гим исполкомам придется решать дилемму: 
или тратить деньги на неэффективные СПК, 
или своевременно выплачивать зарплаты и 
выполнять другие социальные обязательства.

Как сообщают СМИ, проект указа предус-
матривает передачу 25% акций сельхозпред-
приятия плюс одна акция его руководите-
лю по результатам реализации бизнес-пла-
на при условии достижения эффективной 
деятельности руководимым им акционерным 
обществом. Аналитики расценивают это 
нововведение как шаг в верном направле-
нии. Контрольным пакетом акций должно 
владеть не государство, как сегодня, а соб-
ственники, включая коллектив предпри-
ятия. Причитающиеся коллективу дивиденды 
будут нацеливать акционеров на продуктив-
ную работу. Как правило, эффективными 

менеджерами становятся эффективные соб-
ственники. 

В то же время по поводу грядущего указа 
у некоторых специалистов возникает немало 
вопросов, касающихся его правопримени-
тельной практики. Например, какой резон 
банкам вступать как ведущим акционерам 
в управление непрофильными активами? В 
условиях командно-административной систе-
мы государство может как наделить акци-
ями руководителя, так и забрать их назад. 
Кто будет покупать секьюритизированные 
долги сельхозпредприятий, когда многие из 
них выглядят как безнадежные? Не будут ли 
трактовать компетентные органы прощение 
долгов сельхозорганизациям в виде мировых 
соглашений или как-то иначе, как ущерб бюд-
жету в виде недоплаченных налогов?

Пока суд да дело, не сводящие концы с 
концами хозяйства лежат на плечах всего 
общества, оно их кормит из бюджета, а не 
они нас, как это принято рассуждать. В чем 
главная причина такой ситуации? На мой 
взгляд, в первую очередь правительству надо 
создать в отрасли соответствующие усло-
вия для продуктивной работы. Может быть, 
решение проблемы следует искать в другой 
плоскости? В переходе СПК на крестьянские 
и фермерские хозяйства? Другими словами, 
на путях той же приватизации. Ведь удач-
ные фермеры вопреки всему в Беларуси есть. 
Рентабельность продаж у фермеров достигает 
18–20%. Чистая прибыль за 2017 год соста-
вила 76,5 млн рублей и была получена с 2% 
сельскохозяйственных земель Беларуси. Но 
успешными собственниками не надо руково-
дить так, как по меньшей мере это делается 
сейчас. Им не нужно столько чиновников в 
центре и на местах, которые будут командо-
вать, что и когда сеять, кому и в каком объ-
еме продавать урожай и т.п. Это уже будет 
рыночное, самоуправляемое сельское хозяй-
ство, какое и кормит весь народ в других 
странах. А оно им надо?

Герой Расіі Уладзімір 
Шаманаў адкрыў у 

Брэсце помнік 
дэсантнікам

29 ліпеня ў парку культуры і адпачынку 1 мая 
адкрылі скульптурную кампазіцыю, 

прысвечаную легендарным вайскоўцам.
Галоўны герой помніка -- мульцяшны персанаж 

дэсантнік Сцёпачкін. Гэта падлетак, яго самаволь-
на прызвалі ў паветрана-дэсантныя войскі ўпотай ад 
мамы і работнікаў ваенкамата. Мульцік стаў культавым, 
асабліва сярод вайскоўцаў, піша «Вячэрні Брэст».

На адкрыцці кампазіцыі прысутнічаў Уладзімір 
Шаманаў. Легендарны генерал-палкоўнік, Герой 
Расійскай Федэрацыі, камандуючы паветрана-
дэсантнымі войскамі Расіі ў пераломны час. Цяпер 
Уладзімір Анатольевіч – старшыня камітэта па абароне 
Дзяржаўнай Думы.

Да парку, дзе ўсталявана скульптура, Шаманаў 
прыбыў з цэлым картэжам у суправаджэнні міліцэйскіх 
машын з мігалкамі.

Соломинка для утопающих

Жоўты колер будзе 
сведчыць пра 

запазычанасць 
Гродзенскія ўлады першымі ў Беларусі ўводзяць 

квітанцыі аб аплаце за камунальныя паслугі жоўтага 
колеру. Жоўтыя “жыроўкі” будуць сведчыць пра запазы-
чанасць па аплаце камунальных паслуг.

У інфармацыйна-разліковым цэнтры Гродна мяр-
куюць, што квітанцыі жоўтага колеру найперш будуць 
нагадваць плацельшчыкам пра іх запазычанасць, калі 
людзі папросту пра гэта забываюцца. Праўда, калі такі 
напамін не паўплывае на памяць плацельшчыкаў, то спа-
ганяць даўгі будуць прымусова. 

Плануецца, што квітанцыі жоўтага коле-
ру будуць дасылаць усім, хто занесены ў спісы 
неплацельшчыкаў. Зараз, паводле афіцыйных дадзе-
ных, вядома, што з 74.000 рахункаў плацельшчыкаў 
дамоў муніцыпальнай уласнасці ў Гродне 5700 зна-
ходзяцца ў спісах даўжнікоў.

Да ўвядзення жоўтых квітанцый тым, хто 
забываўся плаціць за камунальныя паслугі ў Гродне, 
работнікі разлікова-інфармацыйных цэнтраў нагадва-
юць праз тэлефон, прыходзяць дамоў, накіроўваюць 
лісты на працу.   

Арсень НАВІЦКІ.

У мінулую суботу на сцэне каля мінскай Ратушы 
сыгралі скрыпач Нікан Мазоль, флейтыстка Соф’я 

Аврэйцэвіч, саксафаністка Анастасія Кравец, габаіст 
Арсень Мянькоў і іншыя артысты.

«Для многіх мінчан 
класічныя канцэрты пад 
адкрытым небам сталі пры-
емнай традыцыяй і неад’емнай 
часткай летняга адпачынку, 
– гаворыць начальнік аддзела 
карпаратыўных камунікацый 
velcom Мікалай Брэндзелеў. 
– Мы хочам зрабіць фесты-
валь актуальным для гледачоў 
розных пакаленняў, таму на 
нашых канцэртах можна буд-
зе нават пачуць рок- хіты ў 
класічным гучанні».

Падчас трэцяга канцэрта 
«Класікі каля Ратушы з velcom» 
гледачы сталі ўдзельнікамі 

незвычайнага флэш-мобу. 
Гасцям фестывалю раздалі 
спецыяльныя музычныя 
трубкі – Boomwhackers, і разам 
з аркестрам пад кіраўніцтвам 
дырыжора Максіма Расохі 
гледачы выканалі «Гусарскі 
марш» А.Пятрова.

Наступны канцэрт пад 
адкрытым небам адбудзецца 4 
жніўня ў 20.30. Па традыцыі, 
усе канцэрты ў рамках фесты-
валю – бясплатныя. Канцэрты 
«Класіка каля Ратушы з 
velcom» працягнуцца да 25 
жніўня.

Вера ВІР.
ЧУЛІ?

Спякота. Вада. Трагедыя
Толькі за мінулыя выхадныя ў Беларусі патанулі 13 чалавек.

SOS!

Спякотныя дні, мабыць, і 
радуюць тых, хто любіць адпа-
чыць на беразе ракі ці возера, 
але традыцыйна дадаюць рабо-
ты ратавальнікам на вадзе.

“Можна тысячы разоў 
распавядаць людзям пра тое, 
што нельга ў стане алкаголь-
нага ап’янення лезці ў ваду, 
але людзі часам настолькі 
самаўпэўненыя, што дагру-
кацца да іх свядомасці прак-
тычна немагчыма, – кажа 
мне Сяргей, які працуе вада-
лазам на адной са сталічных 
ратавальных станцый. – Пры 
гэтым алкаголь становіцца 
нязменным атрыбутам для 
многіх адпачываючых, але 
далей сцэнарый вядомы: пера-
ацэненыя сілы – вада – тра-
гедыя”.

Вось толькі некато-
рыя факты, якія прыводзіць 
Рэспубліканскае таварыства 
ратавання на вадзе:

На штучным вадаёме ў 
Віцебску, ля Лядовага палаца, 
пры купанні ў стане алка-
гольнага ап’янення (нырнуў з 
берага і не выплыў) патануў 
30-гадовы мужчына.

На рацэ Заходняя Дзвіна 

23-гадовы хлопец палез у ваду 
нападпітку і патануў.

У Гродне, каля вуліцы 
Падольная, у раку Нёман 
упала ў стане алкагольнага 
ап’янення 30-гадовая жанчына. 
Выратаваць яе не ўдалося.

Мужчына нападпітку (31 
год) патануў у рацэ Бесядзь, 
каля вёскі Белая Дуброва 
Касцюковіцкага раёна…

Яшчэ адна вялікая прабле-

ма для ратавальнікаў – дзеці, 
якіх бацькі пакідаюць у летнія 
дні ля вадаёмаў без нагляду.

“За дзецьмі патрэб-
на вока ды вока, – дадае 
мой суразмоўца. – Дзіця 
можа гуляцца ля берага, 
дзе неглыбока, але ступіць 
некалькі крокаў убок, а там 
ужо – яма. Таму дарослыя 
павінны абавязкова быць 
побач. Акрамя таго, бацькі 

павінны тлумачыць падлет-
кам, якіх адпускаюць адных 
купацца, што можна, а што 
нельга. Гарэзлівасць нярэд-
ка прыводзіць да трагічных 
выпадкаў. Са штучных 
трамплінаў дзеці скачуць у 
ваду і разбіваюцца аб камні 
альбо трапляюць на жалез-
ныя пруты. На спрэчку робяць 
заплывы “хто далей заплыве”. 
Я не збіраюся павучаць дарос-
лых, але, калі ў людзей ёсць 
мазгі ў галаве, то яны самі 
прадпрымуць усе меры, каб іх 
дзеці і радасць ад адпачын-
ку атрымалі, і заставаліся 
жывыя ды здаровыя”.

“У мінулыя выхадныя было 
вельмі спякотнае надвор’е, 
таму народ традыцыйна 
пацягнуўся да вады, – кажа 
прадстаўніца Беларускага 
рэспубліканскага таварыства 
ратавання на вадзе Люцыя 
Гуськова. – Калі, напрыклад, з 
9 па 15 ліпеня ў краіне патанулі 
12 чалавек, то толькі за два 
дні ў мінулыя суботу і нядзелю 
– 13! Увогуле ж, з пачатку года 
адбылося ўжо 218 трагічных 
выпадкаў на вадзе”.

Алесь СВЯТЛАНІЧ.
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Міхась СКОБЛА – Адам МАЛЬДЗІС

«Астравец – свету 
не канец» 

– Адам Восіпавіч, нашу 
гутарку я распачну з эпіграмы 
Рыгора Барадуліна, прысвеча-
най вам: “У Польшчы ён паляк, 
/ літовец у Літве, / найбеларус у 
Беларусі. / Хай не пусцее друж-
бы гляк, / сябрына не змаўкае 
ў скрусе. / А муза шэпча – не 
аддам, / ён і да рыфмаў-дам не 
чэрствы. / У акадэміі Адам – / 
энцыклапедыя братэрства”. І 
сапраўды, зробленае вамі магло 
б скласці цэлую энцыклапедыю 
беларуска-польскіх і беларуска-
літоўскіх стасункаў. Вы чалавек 
памежжа?

– Хтосьці лічыць няшчасцем 
тое, што Беларусь знаходзіцца 
на культурным памежжы Усходу 
і Захаду, на памежжы дзвюх 
вялікіх культур – праваслаўна-
візантыйскай і каталіцка-
раманскай. Але мне гэта бачыц-
ца шчасцем. Бо, дзякуючы наша-
му месцазнаходжанню, адбыва-
ецца ўзбагачэнне і беларускай 
культуры. Толькі на памежжы 
маглі ўзнікнуць такія з’явы, як 
Скарына, драўляныя цэркаўкі 
на Палессі ці славутыя слуцкія 
паясы…  На жаль, мы спазніліся 
ў сваім нацыянальным развіцці, 
перад намі рэальна стаіць 
пагроза асіміляцыі. А вазьміце 
вы паўстанні, сталінскі тэрор, 
Другую сусветную вайну, пар-
тызанку. Народ вынішчаўся… І 
цяпер яшчэ Беларусь вымірае, 
штогод памяншаецца на некалькі 
дзясяткаў тысяч чалавек. Як 
пісаў той жа Барадулін – мы 
жывём у Беларускіх Выміратах… 
Гэта ўсё павінна трывожыць нас. 

– 2018-ы абвешчаны ў 
Беларусі Годам малой радзімы. 
Якія ў вас стасункі з роднай 
Астравеччынай? Ці захавала-
ся ваша хата ў роднай вёсцы 
Расолы?

– Хата згарэла яшчэ ў 1970-
я гады. Засталася хата май-
го цесця ў Палушах. На жаль, 
апошнім часам я там рэдка 
бываю, здароўе не дазваляе. А 
раней я на малой радзіме кож-
ны камень ведаў, напісаў кнігу 
“Астравеччына – край дарагі”. 
Праўда, першапачаткова ў яе 
была іншая назва – “Астравец – 
свету не канец”. Мяне паклікаў 
выдавецкі рэдактар і кажа: “У 
Савецкім Саюзе не можа быць 
канца свету. Прыдумай другую 
назву”. А чаму ў нас так гаварылі: 
“Астравец – свету канец”, я нават 
і не ведаю. Бо ў нас там блізка 
Вільня, куды можна было пае-
хаць працаваць. Шмат хто з маіх 
землякоў перасяляўся туды на 
сталае жыхарства. І Астравецкі 
раён паволі бязлюднеў. 

– Затое цяпер там ажыўленае 
месца. Атамная станцыя 
будуецца, раённы цэнтр 
разбудоўваецца, людзі задаволе-
ны, што праца будзе.

– І ўсе забыліся, што 
Астравеччына – сейсманебяспеч-
нае месца. Пра гэта я даведаўся са 
старой “Нашай Нівы”. Аказваецца, 
у 1912 годзе на Астравеччыне 
адбыўся землятрус. Ніхто тады 
на балы не мераў, але адчуваль-
на зямля траслася, што і было 
зафіксавана на старонках газе-
ты. Як на мой розум, то стан-
цыю ўсё ж трэба было будаваць 
на Магілёўшчыне, разглядаўся ж 
і такі варыянт. Але што цяпер 
пра гэта гаварыць… Я змірыўся. 
Што там я – і прэзідэнт Літвы 
Даля Грыбаўскайтэ ўжо маўчыць, 

хоць ад станцыі да Вільнюса 
кіламетраў з паўсотні ўсяго. 

«Культурнае 
збліжэнне павінна 

апярэджваць 
палітыку і 
эканоміку» 

– Апошнім часам наша краіна 
спрабуе сябраваць з далёкімі 
краінамі – найперш з Кітаем, 
да якога тысячы кіламетраў. 
Ці можа з гэткага партнёрства 
атрымацца вялікая ўзаемная 
карысць? 

– А чаму ж не? З Кітаем у 
нас сувязі даўнія, як і з Японіяй. 
У тым жа Астраўцы, дарэчы, 
стаіць помнік Восіпу Гашкевічу 
– чалавеку, які звязвае Беларусь 
з Далёкім Усходам. Гэта выдатны 
вучоны, у Беларусі ён нарадзіўся, 
на радзіме і памёр. Я быў у 
Японіі, у горадзе Хакадатэ, дзе 
ён разгортваў сваю дзейнасць, 
удалося нават адшукаць магілу 
ягонай жонкі. Гашкевіч быў пер-
шым еўрапейскім консулам у 
гэтай краіне. Ён і для Кітая шмат 
зрабіў. Я адшукаў яго цікавыя 
артыкулы пра Кітай (старо-
нак 100). Невыпадкова Вялікі  
Шаўковы шлях ішоў з Кітая ў 
Еўропу праз Астравеччыну, па 
Віліі. Разумееце, культурнае 
збліжэнне павінна апярэджваць 
палітыку і эканоміку. Бо чалавек, 
для якога Беларусь – пустэльня ў 
культурным плане, ніколі не буд-
зе інвеставаць сюды сродкі. Мы 
павінны стварыць сваёй краіне 
імідж высокакультурнай дзяржа-
вы. 

– Як лаўрэат Дзяржаўнай 
прэміі Беларусі і кавалер ордэна 
Скарыны вы былі прымацава-
ны да гэтак званай Лечкамісіі. 
Цяпер многіх заслужаных 
людзей чамусьці пазбавілі 
абслугоўвання ў гэтай бальніцы. 
А вас?

– І мяне пазбавілі.  Да 
новазбудаванай “лечкамісіі” ў 
Ждановічах прымацавалі толькі 
чыноўнікаў. А ўсіх пісьменнікаў, 
кампазітараў, мастакоў, хто 
мае нейкія званні, “спісалі” ў 
паліклінікі па месцы жыхарства. 
Я днямі быў у сваёй на вуліцы 
Ульянаўскай. Там парадкі яўна 
савецкія – маса людзей, доўгі 
калідор, кабінеты налева-напра-
ва. Месцаў у бальніцах не хапае. 
Мне доктарка так і сказала: “Калі 
б былі свабодныя месцы, мы вас 
паклалі б”. А ў Лечкамісіі мяне не 
толькі лячылі, але і адпраўлялі 
на месяц у спецыялізаваныя 
лякарні. Там была нейкая ары-
стакратычная атмасфера. Доктар 
нават на калідоры здароўкаўся і 
пытаўся пра здароўе, а ў раённай 
паліклініцы ўсё бягом-бягом. Я 
пакуль толькі адзін раз там быў, 
але мне аж страшнавата стала. 
У маім Астраўцы і то лепшае 
медыцынскае абслугоўванне. 
Відаць, таму, што там шмат 
замежнікаў бывае.

«Скарына, 
верагодна, быў 

адным з аўтараў 
Статута ВКЛ»

– Сёлета Астраўцу 
спаўняецца 550 гадоў. Вас 
запрасілі на юбілей? 

– Запрасілі – на 24 жніўня. 
Хачу паехаць і выступіць на 

Астравецкіх чытаннях з дакла-
дам “Скарына як адзін з аўтараў 
Статута ВКЛ”. Справа ў тым, што 
будучы канцлер ВКЛ Альбрэхт 
Гаштольд таксама, як і Скарына, 
скончыў Кракаўскі ўніверсітэт. 
Прагледзеў я склад камісіі, якая 
пад кіраўніцтвам Гаштольда пра-
цавала над Статутам – там няма 
ніводнага кваліфікаванага юры-
ста. А Скарына, з вялікай доляй 
верагоднасці, юрыдычную аду-
кацыю атрымаў – у Капенгагене. 
Дык на каго мог абаперціся 
Гаштольд у справе выдання 
Статута? Толькі на Скарыну.

– Вядома, што вы 
з’яўляецеся прыхільнікам 
кананізацыі Скарыны. Але 
сёння ён роўнавялікі для ўсіх 
– праваслаўных, католікаў, 
уніятаў. Калі ж яго кананізуе 
нейкая адна царква, ці не 
зашкодзіць гэта і Скарыну, і 
ўсёй Беларусі? 

– Можа зашкодзіць усім. 
І сяму-таму з нашых суседзяў 
“скарынаўскі раскол” быў бы на 
руку. Таму трэба, каб у справе 
кананізацыі Скарыны тры царк-
вы – каталіцкая, праваслаўная і 
ўніяцкая – ішлі разам ці хаця б 
паралельна. 

– Прабачце, але гэта выгля-
дае фантастыкай. Я не прыпом-
ню за тысячу гадоў хоць адзін 
падобны выпадак.

– Ту т можна згадаць 
гісторыю з Сафіяй Слуцкай. 
Яна ж цяпер у нас праваслаўная 
святая, у Слуцку помнік стаіць, 
а новыя дакументы гаво-
раць, што яна была замужам 
за Радзівілам, які быў пратэ-
стантам. Тут, праўда, трэба 
разумець адну акалічнасць. У 
эпоху сярэднявечча адносіны 
да розных канфесій былі 
адрознымі ад сённяшніх. І для 
Скарыны пераход у каталіцтва 
быў неістотным. Ён цытаваў у 
сваіх прадмовах айцоў царквы 
– і праваслаўных, і католікаў. 
Ён нідзе не выступаў вора-
гам праваслаўя. Наадварот, ён 
паехаў у Маскву прадаваць кнігі 
сярод праваслаўных. Значыць, 
менавіта праваслаўных ён 
лічыў сваімі чытачамі. 

«Хай будзе 
падвойнае імя – 

Францыск  
Георгій»

– Скарына прадаваў свае 
пераклады Бібліі. Тое, што ён 
займаўся прадпрымальніцкай 
дзейнасцю, не перашкода для 
кананізацыі? 

– А што ён мусіў рабіць, калі 
скончылася дапамога ад віленскіх 
фундатараў? Ён паехаў у Маскву, 
каб прадаць там кнігі і зарабіць на 
наступныя выданні. Сумленная 
гаспадарчая дзейнасць не лічыцца 
грахом. 

– Але ж кандыдат у свя-
тыя мусіць быць цудатворцам. 
Кнігадрукаванне можна разгля-
даць як цуд?

– А хіба не цуд, што Скарына 
пераклаў Біблію ўсяго за чаты-
ры гады? Іншыя перакладчыкі ўсё 
жыццё перакладалі, а тут нейкія 
чатыры гады. Цудам можна 
лічыць і тое, што Скарына змог 
уцячы з Прусіі, мяжа з ёю была 
на той час сур’ёзная. Да таго ж 
Скарына праявіў акт гуманізму, 
калі ўзяў за жонку Маргарыту 
Адвернік з дваімі дзецьмі і 
прызнаў іх за сваіх. 

– Вы ўзнагароджаны і 
медалём, і ордэнам Скарыны. 
Прычым на медалі адно імя – 
Францыск, а на ордэне два – 
Францыск Георгій. Дзе памыл-
ка?

– Памылкі нідзе няма. Мне 
ўдалося знайсці дакумен-
ты пра тое, што ў 1498 годзе ў 
Полацку існаваў бернардынскі 
ордэн, які вёў там актыўную 
прапаведніцкую дзейнасць, 
хрысціў людзей. Дзейнасць 
полацкіх бернардынцаў набы-
ла такі размах, што яшчэ ў 1501 
годзе выклікала занепакоенасць 
маскоўскага цара Івана ІІІ. І 
вось, як мяркуе гісторык ордэ-
на Кантак, полацкія бернардын-
цы ахрысцілі мноства палачан, у 
тым ліку і сям’ю Скарынаў, якая 
ад пачатку была праваслаўнай. 
Думаецца, невыпадкова Скарына 
прыняў імя Францыск, бо Святы 
Францыск быў адным з апекуноў 
ордэна. Так што не трэба 
выкрэсліваць Георгія. Хай будзе 
падвойнае імя.

– На жаль, у леташні 
юбілейны год імя Скарыны 
не атрымаў ні Нацыянальны 
аэрапорт, ні Нацыянальная 
бібліятэка. Зразумела, што не 
будзе вернута імя першадрукара 
і галоўнаму праспекту белару-
скай сталіцы. Так і задаволімся 
крывой вуліцай за кружной 
дарогай?

– Скарынаўскі праспект стаў 
праспектам Незалежнасці – хіба 
ж гэта кепска? Іншая справа, 
што імем вялікага Скарыны трэ-
ба было назваць не вуліцу на 
ўскраіне, а нешта больш адпа-
веднае. Я – за Нацыянальную 
бібліятэку імя Скарыны. Але яе 
кіраўніцтва чамусьці гэтага не 
хоча, прапануе аэрапорт. Маўляў, 
ёсць жа ў Варшаве аэрапорт імя 
Шапэна. А на маю думку – толькі 
бібліятэка. І помнік жа стаіць 
каля бібліятэкі. А ў аэрапорце дзе 
яго ставіць, на ўзлётнай паласе? 
Смеху варта!

«Шкада 
Скарынінскага 

цэнтра…»
– У Вільнюсе на гары 

Гедыміна выяўлена пахаван-
не паўстанцаў 1863 года. Калі 
пацвердзіцца, што знойдзены 
прах Кастуся Каліноўскага, дзе 
яго перапахаваць? 

– Я чытаў пра гэта. Хтосьці 
прапануе могілкі Росы, хтосьці 
– перавозіць у Беларусь. А я 
вось што на гэты конт думаю. У 
Вільнюсе побач з гарой Гедыміна 
ёсць Гара Трох Крыжоў. Тыя кры-
жы былі ўсталяваны ў памяць 
пра паўстанне 1863 года. Тры 
крыжы – гэта Літва, Польшча 
і Беларусь. Вось там і трэба 
перапахаваць і Каліноўскага, і 
Серакоўскага, і астатніх. Яны 
ж змагаліся і за Беларусь, і за 
Польшчу, і за Літву. Па-мойму, 
гэта найлепшае выйсце, якое 
ўсіх задаволіць. 

– Вы працавалі на роз-
ных кіраўнічых пасадах – і 
ў Міжнароднай асацыяцыі 
беларусістаў, і ў ПЭН-цэнтры, і ў 
Навукова-асветным цэнтры імя 
Скарыны. Дзе вы пачуваліся, як 
кажуць, у сваёй талерцы?

– Мабыць, у Скарынінскім 
цэнтры. Ён задумваўся 
як Інстытут нацыі, як 
Усебеларускі дом. Пры ім 
ствараўся музей “Беларусы ў 
свеце”, банк інфармацыі па 

беларусазнаўстве... Але ж заха-
цела яго ўзначаліць адна аван-
турная асоба. Мяне і ўгаворвалі, 
і запалохвалі, і напад на мяне 
быў здзейснены каля дома.

– Дык вы лічыце, што тая 
асоба такім чынам пазбаўлялася 
ад канкурэнта? 

– Хто ведае… Можа, яе нехта 
натхняў. Міліцыя тады нападнікаў 
не знайшла. А Скарынінскага 
цэнтра, безумоўна, шкада. 
Там працавалі такія выдатныя 
навукоўцы – Уладзімір Конан, 
Захар Шыбека, Галіна Дубянецкая, 
Юрась Залоска... 

«Караткевіч 
гаварыў, што з 

Масквы да нас Азія 
ідзе»

– Вы сябравалі з Ларысай 
Ге н і юш ,  Ула д з і м і р а м 
Караткевічам, якія сталі 
класікамі, кумірамі для 
маладзейшых. Прыгадайце  
які-небудзь цікавы эпізод з іх 
жыцця. 

– Уявіце сабе Кракаў. 
Караткевіч упершыню за 
мяжой, таму што яго не пускалі, 
лічылі, што ён там папросіць 
палітычнага прытулку. Нарэшце 
па прыватным запрашэнні, 
ініцыяваным мной, яго 
выпусцілі. І вось мы дамовіліся 
сустрэцца з ім каля помніка 
Міцкевічу. Я бачу, што ён раз-
глядае сувеніры ў кіёску. А да 
мяне падбягае цыганка: давайце 
я вам шчасце вываражу. Я кажу, 
што я ў варажбу не веру, няхай 
пані вываражыць шчасце таму 
сімпатычнаму маладому чалаве-
ку ў футравай шапцы, які назы-
ваецца Уладзімірам і з’яўляецца 
беларускім пісьменнікам. 
Для кемлівай цыганкі гэтай 
інфармацыі дастаткова. Яна 
падыходзіць да Караткевіча: 
“Шаноўны пане, я магу сказаць, 
колькі вы выдадзіце кніжак 
у наступным годзе!” А ў таго 
валасы дыбарам – адкуль яна 
яго ведае? Ён шчодра пазалаціў 
ёй ручку. Мы сустрэліся, і я 
пытаюся – чаго ты такі збян-
тэжаны? “Стары, – адказвае 
Караткевіч, – адкуль кракаўскія 
цыганкі могуць ведаць маё імя?” 
Я паглядзеў на вежу Мар’яцкага 
касцёла, на помнік Міцкевічу і 
глыбакадумна сказаў: “Слава, 
Валодзечка, слава, яна ўжо і да 
Кракава дайшла!” Караткевіч 
марыў пра Беларусь незалежную, 
мара яго нібыта спраўдзілася, 
але… Мы ўсё чамусьці агляда-
емся ва ўсходнім напрамку. А 
Караткевіч, нягледзячы на тое, 
што ён у Маскве вучыўся і 
перажыў там сапраўднае кахан-
не да масквічкі, заўсёды гаварыў, 
што “адтуль да нас Азія ідзе”.

– А гэта праўда, што 
Караткевіч вывеў вас у якасці 
аднаго з герояў рамана “Чорны 
замак Альшанскі”? 

– Праўда. Раней пад вокнамі 
маёй кватэры спыняліся вяско-
выя фурманкі, таму што побач 
быў Старажоўскі рынак. І вось 
аднойчы сяляне распівалі пад 
акном барышы, і я бачу, што 
людзі саромеюцца піць з бутэлькі. 
Я дастаў з буфета чаркі і падаў 
ім праз адчыненае акно. А яны 
і мяне пачаставалі, самагонка, 
праўда, была добрая. Мая жонка 
Марыя ведала, што ў хаце няма 
спіртнога. А я выходжу снедаць 
нападпітку – жонка была дужа 

здзіўлена! Я расказаў Караткевічу, 
і ён потым апісаў гэтую сцэну ў 
рамане. 

– Вы ў свой час сустракаліся 
з Папам Рымскім у Ватыкане. 
Як вы лічыце, чаму беларускія 
каталікі ніяк не дачакаюцца 
ягонага візіту ў Беларусь? Ва 
Украіну ён прыязджаў, у Літву 
– таксама. 

– Суіснаванне роз-
ных хрысціянскіх канфесій, 
узаемадапаўненне, узаема-
ўзбагачэнне – гэта, паўтаруся, 
шчасце Беларусі. Прыезд Папы ў 
Беларусь, напрыклад, у Будслаў, 
дзе знаходзіцца цудатворная 
ікона, зрабіў бы гонар Беларусі. 
Папа ж не толькі кіраўнік 
Каталіцкага касцёла, але і кіраўнік 
дзяржавы, ён павінен ездзіць бес-
перашкодна па ўсім свеце.

«Калі імператрыцы 
трэба было знайсці 
нейкага злачынцу, 
то яна загадвала 
пашукаць яго ў 

Шклове»
– У вашай кнізе «Беларусь у 

люстэрку мемуарнай літаратуры 
XVIII стагоддзя» я вычытаў, 
што беларускі горад Шклоў у той 
час быў напоўнены шулерамі і 
ўсякага роду авантурнікамі. А 
чым Шклоў быў для іх так пры-
вабны?

– Шклоў праславіўся ў час, 
калі там гаспадарыў фаварыт 
Кацярыны II і мецэнат Зорыч. 
Авантурнікі ехалі не толькі ў 
Шклоў, а ў любы значны горад 
ці мястэчка, дзе былі мецэнаты. 
Прыязджалі ў горад мецэнаты, 
займаліся дабрачыннай дзейнас-
цю, будавалі тэатры, друкарні – а 
следам з’яўляліся людзі, далёкія ад 
культуры, з нячыстымі думкамі. 
Гэтак Шклоў у свой час апанавалі 
фальшываманетчыкі. І сапраўды, 
калі імператрыцы Кацярыне ІІ 
трэба было знайсці нейкага зла-
чынцу, то яна загадвала пашукаць 
яго ў Шклове. 

– Віншую вас з нядаўна 
выдадзенай новай кнігай “Ад 
Скарыны і Фёдарава – у ХХІ ста-
годдзе”. Вы надпісалі яе мне няз-
выкла: “Гаспадару…” А чаму вам 
“спадар” не падабаецца?

– Таму што “гаспадар” – гэта 
наш гістарычны зварот. У Вялікім 
Княстве ён быў агульнапрыня-
тым. Расійскае “государь” – ад 
нашага “гаспадара”. Пры Іване 
Жахлівым, калі не памыляюся, 
пазычанне адбылося. Потым у 
Расіі “государь” ператварыўся ў 
“сударя”, а ў нас “гаспадар” у “спа-
дара”. Гэта проста скалечаныя, 
абрэзаныя словы. 

– У жніўні вам споўніцца 86, 
але  я кожнага разу застаю вас 
за пісьмовым сталом. Мемуары 
пішаце?

– Да іх ніяк чарга не дойдзе. 
Раней я па 12–14 гадзін працаваў, 
нават лежачы пісаў. А цяпер пра-
вае вока стала падводзіць. Але 
яшчэ планую выдаць серыю кніг 
па гісторыі Астравеччыны – пра 
таго ж Гашкевіча, пра паэта-свя-
тара Казіміра Сваяка… А днямі 
айцец Уладзіслаў Завальнюк 
падкінуў дзве свае кнігі для 
рэдагавання, адна пра тое, як 
беларуская мова ўваходзіць у 
каталіцкі касцёл. Ад такой пра-
цы адмаўляцца я не маю права. 
Вось зраблю ўсё гэта і вазьмуся за 
мемуары.

«Каліноўскага трэба 
пахаваць на Гары Трох 

Крыжоў, якія сімвалізуюць Літву, 
Польшчу і Беларусь»

Чалавек-інстытут, чалавек-энцыклапедыя, найлепшы знаўца айчыннай культуры XVIIІ–XIX стагоддзяў. Першы кіраўнік Міжнароднай асацыяцыі 
беларусістаў, стваральнік і першы дырэктар Навукова-асветнага цэнтра імя Францыска Скарыны. Адкрывальнік цэлага мацерыка старажытнай 

літаратуры і аўтар захапляльнай кнігі “Жыццё і ўзнясенне Уладзіміра Караткевіча”… Усё гэта Адам Мальдзіс, які і ў паважным веку без справы не 
сядзіць на прызбе. Пра свае клопаты і планы ён пагадзіўся расказаць чытачам “Народнай Волі”. 

Бюджетных 
мест меньше, 
чем платных

Высшие учебные заведения 
страны заканчивают обработку 
абитуриентских заявлений. Многие 
юноши и девушки, обеспечившие 
себе высокими результатами тести-
рования прохождение на бесплат-
ное обучение, уже увидели свои 
фамилии в списках студентов-пер-
вокурсников.

Но, к сожалению, из 54,4 тыся-
чи человек, которых вузы готовы 
зачислить на первый курс, только 
26,5 тысячи будут обучаться за счет 
госбюджета. Остальным придется 
самим  изыскивать средства.

Перед некоторыми высшими 
учебными заведениями, в частно-
сти региональными, встала про-
блема недобора студентов даже на 
бюджетное обучение. Они вынуж-
дены пойти на дополнительные 
наборы. Свободные места оказа-
лись для будущих физиков, элек-
тронщиков, технологов… От жела-
ющих получить такие специально-
сти, впрочем, и некоторые другие, 
документы будут приниматься до 
3 августа.

Игорь ВЕРКОВЕЦ.

Зміцер 
Вайцюшкевіч 

сабраў музычны 
фэст

На наднёманскім хутары 
“Вайцюшкі”, які належыць 
вядомаму музыканту і выканаўцу 
Зміцеру Вайцюшкевічу, прайшоў 
традыцыйны песенны фестываль 
“Пад ліпамі”. 

За два вечары перад гасцямі 
выступілі Алесь Камоцкі, Віктар 
Шалкевіч, Сяргей Чарняк, трыа 
“Дзівасіл”, маладыя выканаўцы і 
сам гаспадар хутара. 

Па яго словах, “ідэя фэсту 
“Пад ліпамі” – сабраць у адным 
месцы беларускіх бардаў, як гэта 
робіцца, напрыклад, на замежнай 
Беласточчыне падчас “Бардаўскай 
восені”. Але нашых бардаў мы 
збіраем у самую макаўку лета, калі 
квітнее непаўторная беларуская 
прырода. Наш фестываль 
адбываецца ўжо гадоў пяць, даклад-
на не памятаю, мы асабліва не 
сочым за храналогіяй”.

Як сведчаць наведнікі 
Вайцюшкоў, там заўсёды пануе 
своеасаблівая ўзнёслая атмасфера. 
Хутар Зміцера Вайцюшкевіча 
высілкамі яго гаспадара 
ператварыўся ў артыстычную 
пляцоўку на беразе Нёмана, там 
некалькі гадоў запар ладзяцца тра-
дыцыйныя літаратурна-мастацкія 
і музычныя сустрэчы, сярод якіх 
“Салаўё”, “Купалле” і “Пад ліпамі”.

Антон ЗАГОРСКІ.

Прадзед 
Шастаковіча 
нарадзіўся ў 

Беларусі
3–9 жніўня ў Мядзельскім раё-

не Мінскай вобласці пройдзе трэці 
міжнародны фестываль, прысве-
чаны Дзмітрыю Шастаковічу. 

Фэст праводзіцца з 2016 года па 
ініцыятыве Пасольства Беларусі ў 
Францыі і прадстаўніка беларускай 
дыяспары ў Францыі, старшыні 
асацыяцыі «Францыя – Беларусь. 
Сяброўства» Аркадзя Валадося, 
які ў 2017 годзе за вялікі ўклад 
у развіццё беларуска-французска-
га супрацоўніцтва ў сферы куль-
туры ўзнагароджаны медалём 
Францыска Скарыны. 

Прадзед Дзмітрыя Шастаковіча 
– выдатнага сусветнага і савецкага 
кампазітара і музыканта XX ста-
годдзя – нарадзіўся ў 1808 годзе 
ў беларускім мястэчку Шэметава, 
сёння Мядзельскі раён Мінскай 
вобласці. 

Пасол Беларусі ў Францыі 
Павел Латушка адзначае, што 
фестываль становіцца ўсё боль-
шай падзеяй у культурным жыцці 
Мінскай вобласці і яго правяд-
зенне будзе спрыяць захаванню і 
папулярызацыі памяці пра сусвет-
на вядомага кампазітара, дазволіць 
прадэманстраваць нашу ўвагу і 
павагу да яго творчасці.

Плануецца, што на сёлетні 
фэст у Мядзельскі раён прыедуць 
музыканты не толькі з Беларусі, але 
яшчэ і з Францыі, Балгарыі і Сербіі.

Паліна ПЛАТОНАВА.

ЗАКУЛІССЕ

ЦІ ВЕДАЕЦЕ ВЫ, ШТО…
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ИЗ ПИСЬМАКАЛОНКА  
АЛЕСЯ НЯЎВЕСЯ

З заляцанняў 
выйшаў пшык, 
бо нявестай 
быў мужык

Больш за 30 мужчын пералічылі 
54 тысячы рублёў на мабільны 
тэлефон 24-гадовага беспрацоўнага 
мінчука, які “ВКонтакте” выдаваў 
сябе за дзяўчыну. Пасля перапіскі 
“яна” прасіла грошы на лекі, памінкі 
блізкага чалавека, за будучы інтым і 
нават на тое, каб… зрабіць аборт.

Дарослыя людзі і дзеткі
(Асобна, а то і гурбе)
З глыбінь сацыяльнае сеткі
Вывуджваюць штось для сябе.
Камусьці патрэбны забавы
(Знаходзяць аддушыну ў тым),
Камусьці найболей цікавы
Салёненькі сайт пра інтым.
Шукаюць партнёраў нярэдка
І для сексуальных уцех
(На жаль, сацыяльная сетка
Штурхае на гэтакі грэх).
Адшукваюць і прайдзісветы
У Сетцы наіўных ахвяр.
Быў злыднем такім жа і гэты –
Пакуль што зусім не адпеты,
Ды ўсё-ткі сапраўдны махляр.
Сябе называў маладзіцай –
Якаясь мадэль акурат.
Прынамсі, яе ягадзіцы
Хлапцам выстаўляў на прагляд,
Паказваў другія вабносці –
У профіль яны і ў анфас.
І хлопцы шалелі ад млосці:
Такая нявеста – якраз.
Працяглай была перапіска –
Парой ад відна да цямна.
“Пара пазнаёміцца блізка, –
Нарэшце пісала “яна”. –
Чакае наперадзе казка –
Я буду вакханкай амаль…
Ды ёсць, мой каханы, няўвязка:
Пакуль што хварэю, на жаль.
Патрэбны мне грошы на лекі,
Дык ты, калі ласка, прышлі.
Я буду тваёю навекі,
Калі атрымаю рублі…”
Падобныя просьбы-звароты
Атрымліваў кожны “жаніх”.
(Узвод або цэлая рота
Набралася ў выніку іх.)
І варта адзначыць: “нявеста”
Знаходзіла многа падстаў,
Каб палкае жарсці заместа
Каханы ёй грошы даслаў:
То трэба яны на хаўтуры –
Бабуля памерла ці дзед;
То вельмі патрэбны купюры,
Каб ёй аплаціць інтэрнэт;
То ёй неабходна аплата
За будучы іхні інтым…
Ну, словам, рахункаў багата
Даслала самцам маладым.
(Як быццам нячыстая сіла
Натхняла – спакуслівы чорт:
Нахабніца нават прасіла
Падкінуць рублі на аборт.)
Ён грошай нагроб да халеры…
Прабачце, нібы бараны,
Пайшлі ў райаддзел кавалеры,
Калі зразумелі яны:
Не будзе жаданых любошчаў,
З любошчаў у выніку – пшык,
Бо проста мазгі ім палошча
Не дзеўка, а нейкі мужык.
Бядуюць, канешне, ахвяры,
Што ўсё прынялі напавер…
А злыдзень патрапіць на нары,
Бо ўсё-ткі заслужанай кары
Яму не пазбегнуць цяпер.
Няхай пасябруе са шконкай
Нахабны махляр малады,
І, можа, “агульнаю жонкай”
Ён будзе ў турме сапраўды…

* * *
Мужчыны! Не варта каханку
Шукаць праз сляпы інтэрнэт,
Бо можна займець нечаканку.
Харошых дзяўчат і кабет
І побач уволю, дасыта.
Дык будзе надзейней, калі
Дарыцьмеце ім менавіта
Букеты, брыльянты, рублі…

Артыкул у юбілейны нумар,
або Спрэчка з міністрам

БЫЛО...

Пэўны час міністрам замеж-
ных спраў Беларускай ССР быў 
Анатоль Емяльянавіч Гурыновіч. 
Яго паважалі ў калектыве і паміж 
сабою дыпламаты называлі про-
ста “Гура”. Высокі і сімпатычны 
мужчына з ледзь прыглушаным 
голасам, ён, хоць і быў афіцыйнай 
асобай, меў тонкае пачуццё гума-
ру. Калі на сесіі Генеральнай 
Асамблеі ААН беларуская дэлега-
цыя давала прыём, дзе звычайна 
частавала гасцей – прадстаўнікоў 
амлаь 150 краін планеты – бела-
вежскай гарэлкай і белымі 
грыбамі-баравічкамі і, вядома ж, 
іншымі прысмакамі нашай нацыя-
нальнай кухні, Гура жартам даваў 
наказ падначаленым: “Прасачыце, 
каб на сталах стаяў хрэн. Каб госці 
пасля не сказалі, што на стале ні 
хрэна не было”.

І ўсё ж Гурыновіч быў вельмі 
асцярожным міністрам і дыплама-
там. Ён, як кажуць, не высоўваўся, 
не лез папярод “бацькі”, якім у 
той час быў наш зямляк міністр 
замежных спраў СССР Андрэй 
Грамыка, і строга сачыў за тым, 
каб не дапусціць пракол у рабоце 
свайго, беларускага, міністэрства. 
Я ў гэтым пераканаўся на ўласным 
вопыце.

Кожны год пасля сесіі 
Генеральнай асамблеі ААН мне як 
загадчыку міжнароднага аддзела 
рэдакцыі газеты “Звязда” дару-
чалася рыхтаваць да друку арты-
кул А.Гурыновіча (перакладаць 
з рускай мовы на беларускую і 
рабіць яго больш чытабельным). Я 
заўсёды сутыкаўся з адным і тым 
жа: з тэкста міністра нельга было 

зразумець, чым жа тры месяцы 
(тэрмін пасяджэнняў сесіі) у Нью-
Ёрку займалася наша дэлегацыя 
дыпламатаў, якую істотную прапа-
нову яна ўнесла на разгляд вялікага 
форуму і які вынік абмеркавання? 
Такія артыкулы міністра займалі 
палову газетнай старонкі, але ўсё ў 
іх было нібы ў тумане. Звычайны 
чытач да сутнасці не мог дакапацца, 
колькі б ён ні сіліўся.

Аднойчы я вырашыў 
“ажывіць” артыкул міністра. Было 
гэта ў юбілейным годзе (1972) з 
дня ўтварэння СССР. Рэдкалегія 
“Звязды” зацвердзіла маю прапа-
нову, каб Гурыновіч выступіў з 
артыкулам, прысвечаным юбілею, 
паклаўшы ў аснову тэмы радок 
з верша Янкі Купалы: “Занімай, 
Беларусь маладая мая, свой пачэс-
ны пасад між народамі”. На гэты 
раз артыкул заказваў Гурыновічу 
сам галоўны рэдактар Міхаіл 
Іванавіч Дзялец. І калі мне на 
стол паклаў матэрыял памочнік 
міністра, мой добры сябра Міхаіл 
Калошын, я заўважыў, што арты-
кул не мае загалоўка. На маё 
пытанне, чаму так, Калошын 
адказаў коратка: “А хіба ты 
не ведаеш, што начальства не 
любіць ламаць галаву над нейкімі 
мудрагелістымі загалоўкамі? Яно 
гэта пакідае вам, журналістам”. 

Мне ж таксама ламаць галаву на 
гэты раз не давялося, бо радок з 
верша Янкі Купалы быў зацвер-
джаны галоўным рэдактарам, і 
таму я яго акуратна вывеў у зага-
ловак артыкула Гурыновіча. А 
пасля, калі стаў рыхтаваць матэ-
рыял да друку, мяне здзівіла яшчэ 
адна акалічнасць: у артыкуле не 
было той самай важнай і канкрэт-
най беларускай прапановы, якая 
была прынята Генасамблеяй ААН. 
Гаворка ішла аб тым, каб судзіць 
фашысцкіх ваенных злачынцаў 
у тых краінах, дзе яны ўчынілі 
свае злачынствы, і без тэрміну 
даўнасці.

Крыху паразважаўшы, я 
зразумеў, чаму міністр абмінуў 
гэты, бадай, самы важны тэзіс, пры-
няты ААН па прапанове белару-
скай дэлегацыі. Ды таму, што гэта 
было яшчэ пры міністры Кузьме 
Кісялёве, які ўзначальваў МЗС 
Беларускай ССР да Гурыновіча. 
Таму, каб не аддаваць лаўры свайму 
папярэдніку, лепш гэты факт про-
ста абысці маўчаннем.

Пры гэтым трэба адзначыць, 
што ў гады “халоднай вайны” ў 
нашых дыпламатаў работы на 
ідэалагічным фронце змаган-
ня супраць імперыялістаў роз-
ных рангаў было, як кажуць, 
вышэй галавы. Дзень праз дзень 

высмоктвалі з пальца так званыя 
“адлупы” з прычыны то ўдушэння 
“Пражскай вясны”, то рэпрэса-
вання польскай “Салідарнасці”, то 
з той нагоды, што ўвод савецкіх 
вайсковых фарміраванняў у 
Афганістан мае выратавальную 
місію для вялікага рэгіёна…

Але вернемся да артыкула 
Гурыновіча. Калі ён быў падрых-
таваны да друку з упісаным 
мною тэзісам наконт суда над 
фашысцкімі ваеннымі злачынцамі 
і загалоўкам, узятым з верша Янкі 
Купалы, я прывёз яго ў МЗС на 
візу Анатоля Гурыновіча. Той 
доўга і моўчкі яго чытаў. І чым 
далей паглыбляўся ў тэкст, тым 
ад таго прыветлівага настрою, з 
якім ён сустрэў мяне, на яго тва-
ры, увогуле прыгожым і гладка 
паголеным, не засталося і следу. 
Я адчуваў, што ён незадаволены 
канчатковым варыянтам артыку-
ла. І здагадаўся, у чым прычына: 
у тэзісе Кузьмы Кісялёва, які я 
ўставіў самастойна, без узгаднен-
ня з ім. Аднак сказаць мне, каб я 
яго сам і выкрасліў, ён не рашаўся, 
бо было б вельмі дзіўна і падазро-
на: чаму ў такім выніковым арты-
куле, апублікаваным у святочным 
нумары, не згаданы найваж-
нейшы поспех усёй беларускай 
дыпламатыі?

Толькі неяк ціха і дыпламатыч-
на Гурыновіч зрабіў мне заўвагу, 
што, маўляў, гэты тэзіс мы і так 
вельмі часта асвятлялі ў друку, і 
таму ён вырашыў тут абысціся 
без прапановы Кузьмы Кісялёва. 
Пры гэтым імя яго папярэдніка 
“Кузьма” было вымаўлена 
Гурыновічам з адценнем пагар-
ды і ў расцяжку. Я не ведаў, якія 
былі адносіны ў Гурыновіча з яго 
былым шэфам, але ўжо гэта адна 
фраза сведчыла аб тым, што не 
вельмі прыязныя. Увогуле іншымі 
яны не маглі быць, бо калі ўлічыць 
той вялікі тэрмін, які Кузьма 
Кісялёў сядзеў у міністэрскім 
крэсле, што нават даслужыўся да 
пасады дуаена Генасамблеі, дык 
можна ўявіць, колькі гадоў малады 
дыпламат Гурыновіч, будучы яго 
намеснікам, чакаў міністэрскай 
пасады.

На гэту заўвагу Гурыновіча я 
з затрымкай запярэчыў: “Але ж, 
Анатоль Емяльянавіч, гэты арты-
кул не звычайны, а для юбілейнага 
нумара газеты – паўвека з дня ства-
рэння вялікага Саюза, таму тут усе 
дасягненні павінны быць улічаны”. 
Міністр прамаўчаў, але стаў доўга 
задумвацца ўжо паўторна над 
загалоўкам артыкула. І тут нечака-
на ўстаў, падышоў да шафы, узяў 
атуль том слоўніка рускай мовы 

Даля, вярнуўся ў сваё крэсла і пачаў 
там шукаць нейкае слова. Я моўчкі 
назіраў за яго дзеяннямі. Ён такса-
ма моўчкі гартаў старонкі слоўніка. 
Нарэшце спыніў свій пошук і стаў 
уголас чытаць тлумачэнне Даля 
слова “пасад” – “место за городской 
чертой, где сидели купцы и ремес-
ленники”. “А мы на сесіі Генасамблеі 
сядзім разам з усімі дэлегацыямі, 
а не за нейкай там “чертой” – ужо 
задаволены сабою (хоць тут ён 
адыграўся) прамовіў Гурыновіч. 
Мне не заставалася нічога, як 
абараняць паэтычны радок Янкі 
Купалы, у якім слова “пасад” мела 
зусім іншы сэнс, не купецкі і не 
рамесніцкі, а аднолькавае месца 
сярод іншых народаў. Да таго ж 
перад словам “пасад” стаіць слова 
“пачэсны”.

Гурыновіч настойваў на сваім, 
маўляў, Янка Купала  – паэт, ён 
мог гаварыць і пісаць усё, што 
яму прыйдзе ў галаву, а ў нас, у 
дыпламатаў, усё павінна адпавя-
даць канкрэтнаму сэнсу, каб не 
было ніякіх крыватолкаў.

Я адчуў, што далей працягваць 
спрэчку з міністрам было б залішне 
з майго боку, таму на развітанне 
паабяцаў, што яго думку наконт 
загалоўка я данясу да рэдактара.

Так і зрабіў, на што Міхаіл 
Іванавіч Дзялец, вопытны чала-
век, з усмешкай прамовіў: 
“Міністр што, не любіць паэзію 
Янкі Купалы?”

Артыкул Гурыновіча так і быў 
апублікаваны ў “Звяздзе” пад 
загалоўкам са словамі з верша 
вялікага песняра.

Вячаслаў ВОЛЬСКІ.

«Народная Воля» часцей,  
чым іншыя выданні, выступае 

абаронцам мовы беларусаў
Віктар АСТАПЕНКА

Покліч 
бацькоў
Здаецца мне часам – мяне нехта кліча…
Дзе спеў салаўіны, дзе клёкат буслоў,
Дзе роздум-шаптанне гаёў таямнічых –
Мне чуецца покліч бацькоў.

Сцяжынкі дзяцінства даўно ўжо не блізка.
К мясцінам тым часта я ў мроях лячу:
Так мову я продкаў маіх над калыскай
У спевах матулі пачуў.

І там жа з каханнем сустрэўся я першым,
І радасці першых спатканняў спазнаў,
Там любай дзяўчыне пяшчотныя вершы
На матчынай мове складаў.

І колькі ўжо вёрст з той пары наматала
На шпульку жыцця – я, бадай, не злічу,
Мясцін незвычайных наведаў нямала
І многа гаворак я чуў.

Калі ж беларускія словы пачую,
Чароўная музыка сэрца кране:
Здаецца, аднекуль, праз далеч сівую,
Гукае матуля мяне.

Трывогу і смутак душа адчувае,
Бо чуе той покліч радзей і радзей…
Няўжо нас спакусіць гаворка чужая,
А МОВА бацькоў прападзе?

Паважаны Іосіф Паўлавіч!
Я і мая жонка Ася Пятроўна 

адпрацавалі настаўнікамі 79 
гадоў (на дваіх), ужо больш 
дваццаці гадоў як на пенсіі. 
Сёлета ў кастрычніку адзначым 
шасцідзесяцігоддзе нашага сумес-
нага жыцця.

Нягледзячы на сталы ўзрост, 
з цікавасцю прадаўжаем сачыць 
за падзеямі ў нашай краіне і 
за яе межамі. Рабіць гэта нам 
дапамагае “Народная Воля”, 
якую мы выпісваем… не магу 
сказаць дакладна, з якіх часоў. 
Захоўваецца ў мяне ліст ад 
Вас, Іосіф Паўлавіч, у якім Вы 
паведамляеце: “Мы вырашылі 
змясціць апавяданне “Зладзюга” ў 
бліжэйшых нумарах нашай газе-
ты…” і сапраўды, праз 10 дзён 
(16.10.1997) я ўбачыў сваё апа-
вяданне “Зладзюга” ў “Народнай 
Волі”. Гэта сведчыць пра тое, што 
ў 1997 годзе мы выпісвалі Вашу 
газету. Потым былі змешчаны 

і мае крыжаванкі (08.12.1997, 
27.05.2000). А вось вершы, што 
я зрэдку складаў і працягваю 
складаць (хаця нават няёмка 
прызнавацца ў гэтым, бо мне 
пайшоў 92-гі год жыцця, якія 
ў такім узросце вершы?!), я не 
адважыўся пасылаць у вядо-
мую нацыянальную газету як 
“Народная Воля”. Другая справа – 
сенненская “раёнка” ці віцебскае 
“Народнае слова” (газеты з такой 
назвай у Віцебску сёння ўжо 
няма). А тут надоечы, калі я з 
Асяй Пятроўнай вёў размову пра 
стан роднай мовы, яна параіла: 
“Пашлі ты калі-небудзь адзін 
са сваіх вершаў у “Народную 
Волю”. Мне, напрыклад, падаба-
ецца “Покліч бацькоў”. – “Ды ты 
што?! “Народнай Волі” з лішкам 
хапае вершаў масцітых паэтаў-
прафесіяналаў”. – “А ты ўсё-такі 
паспрабуй. Гэта газета, часцей 
чым іншыя выданні, выступае 
абаронцам мовы беларусаў”.

Па праўдзе кажучы, не было 
нам у нашай школьнай рабо-
це “разгону” для выкарыстання 
беларускай мовы, бо я выкладаў 
замежную, а Ася Пятроўна – 
рускую. Аднак беларускую мову 
мы лічылі каштоўным скар-
бам, які пакінулі нам у спад-
чыну нашы бацькі. Мы абое 
– вяскоўцы: Ася Пятроўна – з 
вёскі на Гарадоччыне (Выпуш), 
што была спалена фашыстамі 
і не аднавілася, а я – з вёскі 
на Сенненшчыне (Гарывец), 
што перажыла вайну, а “скана-
ла” ў нядаўнія часы (як і многія 
іншыя вёскі ў Беларусі). Лічым 
сваім абавязкам не забываць 
мову сваіх бацькоў. Вось пра 
гэта мой верш, які я Вам дасы-
лаю.

Шчыра жадаем Вам здароўя, 
даўгалецця і поспехаў ва ўсіх 
справах!

Віктар Іванавіч АСТАПЕНКА.
г.Сянно.

Словы падзякі
Шаноўныя Ася Пятроўна і Віктар Іванавіч!
Дзякуй Вам за такі цёплы ліст. Вашы шчырыя словы – найвышэйшая ўзнагарода для мяне 

і ўсяго калектыва “Народнай Волі”. Дай Бог, каб такіх адданых Беларушчыне людзей, як Вы, 
было ў нас як мага болей. Лічым, што верш “Покліч бацькоў” выкліча станоўчы водгук у многіх 
чытачоў.

Зычым Вам, Ася Пятроўна і Віктар Іванавіч, яшчэ доўгіх гадоў жыцця, якое з’яўляецца ўзорам 
для маладых пакаленняў!

Іосіф СЯРЭДЗІЧ.

З ПОШТЫ ГАЛОЎНАГА РЭДАКТАРА

Когда в Беларуси 
средняя зарплата 

будет, как в Швеции?
Сегодня, как никогда, остро стоит вопрос расходования, 

распределения бюджетных денег. Давайте посмотрим как 
расходуются они правительством. Где вы видели, в какой 
стране, чтобы 50,74 процента бюджета расходовалось на 
аппарат управления государством, на непроизводственную 
сферу экономики?

На содержание силового блока на этот год депутаты 
утвердили 16,3 процента бюджета, а на социальные нуж-
ды, на медицину – 4,53%, образование – 4,44, а на соци-
альную политику – 8,9 процента. О каком социальном 
государстве может идти разговор при таком раскладе гос-
бюджета? В нашем государстве активно процветает бюро-
кратическая модель управления: 50,7 процента бюджета 
идет на аппарат управления государством. Вот почему в 
Беларуси высокая инфляция и самые низкие пенсии и зар-
платы. Обратите внимание, какие деньги выделяет бюд-
жет Беларуси на социальную политику – 8,98 процента, 
а Скандинавские страны на эти цели выделяют – 70 про-
центов. Например, в Швеции средняя зарплата составляет 
3500 евро, в Беларуси – 390 евро, пенсия у них – 900 евро, 
в Беларуси – 144, помощь безработным – 400 евро, бело-
русам – 11,4 евро. Вот вам наглядная картина социальной 
политики власти.

Александр ЗАРЕНОК, экономист.
г.Калинковичи.

Няўжо мы такія багатыя…Дзе можна здаць  
зношаныя аўташыны?

РУБАМ!

Я жыву ў цэнтры Мінска. Наш дом 
– яшчэ даваеннай пабудовы. Даўно 
пара ставіць на капітальны рамонт. Але 
ўлады кажуць: пачакайце, да вас пакуль 
не дайшла чарга. Пры гэтым тлума-
чаць, што не хапае грошай на тое, каб 
прывесці ў парадак старое жыллё.

У той жа час я амаль на кожным кро-
ку бачу, як у нас марнуюцца дзяржаўныя 
сродкі. Возьмем тую ж Ульянаўскую вуліцу, 
якая пераходзіць у Першамайскую. На 
маёй памяці праезная частка падвяргалася 
рэканструкцыі разоў пяць, а можа, і болей. 
То перакопваюць з-за пракладкі падземных 
камунікацый, то мяняюць шпалы на трам-
вайных пуцях, то пераносяць прыпынкі, 
то пашыраюць… Вось і сёлета ўжо каторы 
месяц і па Ульянаўскай, і па Першамайскай 
не ходзяць трамваі. Аўтобусы таксама не 
курсіруюць, для легкавога і грузавога транс-
парту адкрыты толькі невялічкія ўчасткі.

Некалькі гадоў таму давялося пабы-
ваць у Мюнхене. Разгаварыўся з адным 
старым немцам. Дык ён сказаў: “З пасля-
ваенных часоў на нашай вуліцы я ні разу 
не бачыў экскаватара”. Калі аднаўлялі 
горад, усё было прадумана і зроблена 
так, каб дзесяцігоддзямі нічога не пера-
рабляць”. А ў нас? Не паспеюць пакласці 
новы асфальт, як, аказваецца, трэба рыць 
траншэі, каб выправіць каналізацыю. 
Толькі гэта зрабілі, як з’явілася неабход-
насць мяняць водаправодныя трубы…

Ужо прыкладна тыдні тры не прайсці 
па тратуары ля ўпраўлення Беларускай 
чыгункі і Нацыянальнага банка. 
Кладуць новую плітку. А што са старой? 
Сцёрлася, размокла? Ды не, здаецца, 
мела нармальны выгляд. Але ж ведае-
це, што Мінск рыхтуецца да Еўразійскіх 
гульняў. І цэнтр сталіцы трэба вылізаць 
так, каб замежныя турысты ахнулі: такой 

прыгажосці, такой чысціні ў іх краінах 
няма. Хочам паказухай абманіць гасцей. 
Яны ж не сляпыя, пройдуцца не толькі 
па цэнтры нашай сталіцы, але многія з іх 
зазірнуць і ў мікрараёны з “хрушчоўкамі” 
і абшарпанымі пад’ездамі дамоў. А ці 
ж можа радаваць прыватная забудова 
пасляваенных часоў, скажам, па вуліцы 
Арлоўскай ці ў той жа Сляпянцы?

Так што не трэба нам вылізваць 
тэрыторыю вакол таго ж Нацбанка. 
Што, з’явіліся лішнія грошы? Ды ці не 
лепей было б аддаць іх на рамонт такіх 
дамоў, як наш? Альбо на прывядзенне 
ў парадак тых вуліц, на якіх, як кажуць, 
чорт нагу зламае.

Не, не такія мы ўжо багатыя, каб 
не даражыць кожным рублём, кожнай 
капейкай.

Анатолій Іванавіч КУХАЛЬСКІ, 
карэнны мінчанін.

ПЫТАННЕ–АДКАЗ

“У мяне ўжо трэцяя машына. Гараж завалены 
зношанымі шынамі. Дзе можна іх здаць і атрымаць нейкія 
грошы?” Васіль КУРБАЦКІ, Мінск.
Для эколагаў зношаныя шыны і на самай справе 

– праблема. Па некаторых звестках, зараз у Беларусі 
налічваецца каля 65 тысяч тон такога “дабра”. Спальванне 
іх альбо захаванне вельмі негатыўна ўплывае на экалогію, 
бо газы, якія пры гэтым утвараюцца, могуць паслужыць 
прычынай развіцця анкалагічных захворванняў.

Таму, калі для некага зношаныя шыны сталі праблемай, 
то іх можна здаць. Напрыклад, на некаторых пунктах 
шынамантажу шыны прымаюць за 2 рублі за кола. Але пры 
ўмове, што вы ў іх правядзеце шынамантажныя работы.

У Мінску старыя колы таксама можна здаць у ААТ 
“Белпрамтара” (вуліца Бабушкіна, 22), якая прымае іх для 
далейшай утылізацыі. Арганізацыя прымае шыны па цане 
200 рублёў за тону.
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НА ДАЛОНЯХ ВЕЧНАСЦІПАРАЛЛЕЛИ

Анатоль БУТЭВІЧ

Ярыла
Ці ведаеце вы, калі ў беларусаў пачынаўся даўней новы год? А 

калі веснавы дзень раўняецца ночы? А з якога часу можна было 
араць зямлю? Аказваецца, усе гэтыя падзеі звязаны між сабой. Да 
ўсіх іх мае непасрэднае дачыненне адзін з багоў дахрысціянскага 
пантэона беларусаў – бог Сонца, урадлівасці і пачуццёвага кахання 
Ярыла. Ягонай спадарожніцай па жыцці была багіня вясны прыга-
жуня Ляля.

Трапяткім і нецярплівым было чаканне прыходу Ярылы. Пасля 
веснавога сонцавароту – 21 сакавіка – пачынала выходзіць з зімовай 
спячкі прырода, усё жывое прачыналася, набіралася сілы, дужэла. 
Штораз даўжэйшы дзень перамагаў цёмную ноч, светлавокая вяс-
на пазбаўлялася чараў халоднай і панурай зімы. Усё гэта яшчэ раз 
мусіла пераканаць людзей, што жыццё нязводнае і бясконцае, што 
яно заўсёды пануе і панаваць будзе над смерцю. 

І ён прыходзіў. Напорыста і імкліва. Па-маладому радасна і 
весела. Сваімі чароўнымі ключамі рашуча адмыкаў да жыцця зям-
лю, выпускаў на волю расу і клікаў людзей на поле. Журавы трубілі 
ў свае гучнагалосыя трубы – абвяшчалі з’яўленне Ярылы. Гэтую 
радасную вестку па ўсіх палях і паселішчах разносілі няўтомныя 
на спевы жаўрукі. Нездарма яны лічыліся Ярылавымі пасланцамі. 
Набрынялая зямля толькі цяпер станавілася плоднай. Пачынала 
расці трава, з’яўляліся першыя кветкі. Дружна апраналіся ў 
цнатлівыя лісцікі дрэвы. У іхніх галінах ладзілі гнёзды і спявалі 
песні кахання птушкі. Лес агучвала куванне зязюлі. У кустах 
заліваліся недасяжныя па майстэрстве салаўі. Сагрэтае ласкавым 
сонейкам, усё на свеце адраджалася, станавілася маладым і дужым. 
Такі быў спрадвечны кругаварот жыцця.

Неўзабаве з выраю прыляталі ластаўкі, якія разам з голубам 
лічыліся божымі птушкамі. Нельга было разбураць ластаўчыны 
гнёзды, бо хто зробіць гэта, у таго стане рабаціністы твар – на ім 
пасеюцца вяснушкі.

У гонар вясёлага бога беларусы ладзілі незабыўнае свята 
Ярылкі. Яго называлі яшчэ святам засевак. Адбывалася яно 27 
красавіка па старым стылі. Маглі святкаваць і ў маі, чэрвені – на 
Сёмуху, на Купалле. Весела і займальна. Гэткі ж апантаны маладой 
неўтаймоўнасцю і юрлівасцю, захоплены каханнем, падвяселе-
ны хмельнымі напоямі быў і сам Ярыла. Ягоная стыхія – забавы, 
гульні, скокі, заляцанні, бязмежная весялосць. Таму і стаў ён апе-
куном пачуццёвага кахання і пладавітасці, шчаслівага шлюбу і 
сямейнага дабрабыту. Толькі на гэтым свяце юнакам і дзяўчатам 
дазвалялася пакаштаваць віна, якое здаўна лічылася напоем багоў. 
У гэты момант моладзь нібыта раўнялася з самім Ярылам. Аднак 
піць трэба было толькі крышку, адно каб узбудзіць пачуцці кахання 
і маладой захопленасці.

Вечарам на высокіх пагорках палілі вогнішы – каб убачыў іх сам 
Ярыла і завітаў у госці. Тут заканчваліся забавы і карагоды моладзі. 
На адыход людзі прасілі ў сонечнага бога цёплага лета, багатага 
ўраджаю, моцнага кахання, шчаслівага сямейнага жыцця ды зда-
ровых дзетак.

А які ж ён быў – гэты гарэза і неўтаймоўны весялун бог Сонца 
Ярыла? Вядомы даследчык жыцця беларусаў Адам Кіркор зазначаў, 
што несмяротны сын Лады і Дажбога нагадваў маладога прыгожа-
га юнака. Кучаравы. Светлавалосы. У белым плашчы і на белым 
кані басанож ездзіць гэты малойца па свеце. На галаве – вянок 
з першых палявых кветак. У левай руцэ – жменька жыта, у пра-
вай – паліца. Махне Ярыла жытам – ніва коласам багацее, паліцай 
махне – гром грыміць, дождж сыплецца. Конь у Ярылы таксама 
малады і нястрымны. Ён такі гарачы, што на адным месцы і хвіліны 
не пастаіць, «капытамі камяні разбівае, хвастом зямлю падмя-
тае, вушамі далёка ваўка чуе, вачамі зоры лічыць», пісаў вучоны 
У.М.Дабравольскі. Куды конь нагу паставіць – шаўковая трава сце-
лецца, кветкі дзівосныя расцвітаюць, растаюць ад ягонага дыхання 
снежныя сляды бога холаду Зюзі.

А там, дзе малады прыгажун Ярыла ступаў сваімі босымі нагамі, 
густа каласілася жыта, прагна пілі жыццядайную сілу яравыя 
пасевы. Аднак простым людзям у гэты дзень забаранялася хадзіць 
босымі, бо інакш можна было зблытаць іх з божымі пасланнікамі. 
Калі ж нейкая жанчына адважвалася выгнаць кароў басанож і 
прайсціся па некранутай расе, яе маглі абазваць ведзьмай. Каб 
зняць чары, пастух павінен быў адлупцаваць кабету пугай.

У гонар Ярылы называлі паселішчы, урочышчы, іншыя 
мясціны. Напрыклад, у Ваўкавыскім раёне дагэтуль захавалася 
вёска Ярылаўка. Вобраз Ярылы ў паэтычнай творчасці беларусаў 
быў звязаны з казой. Мо за тое, што гэтая жывёліна мела неспа-
койны характар і юрлівыя паводзіны, была сімвалам пладавітасці 
і ўрадлівасці? 

Восенню ладзілася свята ўраджаю. Людзі добрымі словамі 
згадвалі шчодрага Ярылу, дзякавалі яму за спрыянне. Пасля гэта-
га ён спускаўся пад зямлю, дзе ўсю зіму змагаўся з богам цемры 
Чарнабогам. А ранняй вясной ізноў з’яўляўся на зямлі пераможцам.

Пераемнікам Ярылы ў хрысціянскі час стаў святы 
велікамучанік Георгій Пераможац. У правай руцэ ён трымае 
кап’ё, якім забівае страшнага змея, што краў людзей, а тыя мусілі 
адкупляцца ад яго сваімі дзецьмі. Георгій перамог ненаеднага 
Цмока і тым самым уратаваў ад знішчэння чалавечы род. Свята 
Юрай, Юр’е, адзначалі двойчы: 6 мая і 9 снежня. Веснавы Юрай 
лічыўся святам пастухоў, бо ў гэты дзень упершыню выганялі 
кароў на расу. З гэтага дня і да позняй восені ваўкі не нападалі 
на кароў і коней, бо веснавы Юрай пазамыкаў ім раты. І толькі 
асенні Юрай адмыкаў іх.

Беларусь как Аргентина
После войны все серьез-

ные нацистские преступ-
ники стремились попасть в 
Аргентину. Это был такой 
своеобразный пылесос: если 
над тобой висело обвине-
ние в преступлении про-
тив человечества и ты имел 
достаточно денег, чтобы 
спрятаться в глухих лесах 
– давай туда. Среди бежен-
цев оказались в том числе 
такие одиозные фигуры, как 
Адольф Эйхманн и Йозеф 
Менгеле. Говорят, будто бы в 
Аргентине скрывался и вто-
рой человек в фашистской 
партии Мартин Борман: 
золото НСДАП, лежавшее на 
контролируемых Борманом 
счетах, несомненно, сыграло 
свою роль.

Сейчас функцию нео-
бычного пылесоса для 
постсоветского простран-
ства выполняют Россия и 
Беларусь. Россия привеча-
ет людей побогаче, кото-
рых надеется еще как-то 
использовать. Где-то на 
пресловутом Рублевском 
шоссе стоят дачи бывше-
го президента автономной 
Аджарии Аслана Абашидзе 

и суверенной Украины 
Виктора Януковича. Там 
же, говорят, некоторое вре-
мя жил и покойный ныне 
грузинский лидер Эдуард 
Шеварднадзе, но потом 
вернулся на историческую 
родину, благо, заслуг у него 
было значительно больше, 
чем провинностей.

Шушера помельче и 
победнее, которую не хочет 
принимать Россия, оказы-
вается у нас. Некоторые, 
как экс-командир вильнюс-
ского гарнизона Владимир 
Усхопчик даже получают 
гражданство и работу – слу-
жил, будучи невъездным в 
соседнюю Литву, замести-
телем министра обороны. 
Другим, как экс-президент 
Кыргызстана Курманбек 
Бакиев, официально предо-
ставляется статус полити-
ческого беженца и возмож-
ность свободно заниматься 
бизнесом. Третьим, напри-
мер, бывшему министру 
обороны и послу Украины 
Михаилу Ежелю оказыва-
ется, так сказать, длитель-
ная медицинская помощь: 
не вытаскивать же Ежеля 

из больничной койки и 
не сдавать врагам, ежели 
даже братское руководство 
Украины просит.

Сейчас вот начался 
скандал вокруг человека, 
подозрительно напомина-
ющего бывшего премьер-
министра Кыргызстана 
Данияра Усенова, кото-
рый обладает белорус-
ским паспортом на имя 
Даниила Урицкого. В про-
филь просто до безумия, 
можно сказать, напомина-
ет Урицкого, а кого он там 
напоминает анфас – так 
Манас его ведает.

Впереди явно будет еще 
один межгосударственный 
скандал: в воздухе так и 
носятся коньячные пары, 
долетающие из Еревана. 
Того и гляди, очередной 
десант высокопоставлен-
ных эмигрантов из Армении 
высадится на нашу благо-
словенную землю. А что ж 
поделаешь? Коренное насе-
ление Беларуси вымирает 
или эмигрирует, недостаток 
рабочих рук надо воспол-
нять. Введут пару-тройку 
постов заместителей руко-

водителей государственных 
концернов и корпораций, 
добавят льготы некоторым 
отраслям бизнеса. Все, мож-
но сказать, на благо челове-
ка и исключительно из гума-
нитарных соображений.

Проблема Аргентины 
и прочих латиноамери-
канских государств после 
войны была в том, что их 
заставляли таки выдавать 
наиболее одиозных «бежен-
цев». А ссориться с влия-
тельными европейскими 
государствами, требовав-
шими этой выдачи, они не 
могли. Что там Аргентина 
– Россия была вынужде-
на выдать старика Эриха 
Хоннекера, обвинявшегося 
в санкционировании рас-
стрелов лиц, пытавшихся 
перебраться из Германской 
Демократической Респуб-
лики на территорию 
Федеративной Республики 
Германии, из Берлина вос-
точного в Западный Берлин. 
А был он не только постар-
ше, но и явно похворовитее 
экс-украинца Ежеля.

Нужно отдать долж-
ное последовательности 

Александра Лукашенко: он 
всегда был против экстради-
ций. Выдача лидеров литов-
ского ГКЧП Ермалавичюса 
и Бурокявичюса официаль-
ному Вильнюсу вызвала в 
1994 году его бурное воз-
мущение. И сегодняшняя 
политика его на том же и 
строится: всех принимать, а 
выдавать лишь тех, кто тебе 
ни к чему. Запросят росси-
яне, например, гражданина 
Украины, оказавшегося на 
территории Беларуси – и 
вот уже студента Киево-
Могилянской академии 
Павла Гриба, как террори-
ста, выдают российской 
ФСБ. Возможно, есть и дру-
гие, не столь громкие случаи, 
почему-либо не получившие 
освещения в прессе.

Но с Аргентиной все 
было просто. Очень долго 
придерживалась она фор-
мального нейтралитета, 
лишь в самом конце войны, 
под давлением США, при-
соединившись к коали-
ции против гитлеровской 
Германии и Японии. Но 
и въезд на свою террито-
рию бежавших от Третьего 

Рейха европейских евреев 
аргентинское правитель-
ство ограничило, и граж-
дане Аргентины активно 
участвовали (добровольца-
ми, разумеется) в военных 
действиях, большей частью 
на стороне государств Оси 
«Берлин – Рим – Токио». 
Это ни для кого не секрет.

С Беларусью сложнее. 
Украина – наш добрый сосед 
и крупнейший экономиче-
ский партнер. Литва – один 
из главных наших лобби-
стов в Европе. Кыргызстан 
и Армения состоят с нами 
в общих, можно сказать, 
«интеграционных образо-
ваниях». Портить с ними 
отношения? Ради чего? Ради 
кого? Ради людей, которых у 
себя на родине считают госу-
дарственными преступника-
ми? Ладно, Усхопчик родил-
ся в СССР, адептом которого 
считает себя белорусский 
лидер, и преступление его 
было совершено во време-
на СССР. Но с остальными-
то все понятно... Зачем нам, 
белорусам, быть их адвока-
тами?
Федор  КОНСТАНТИНОВ.

У Расіі ствараюць новую 
стратэгічную зброю

Расійская прамысловасць стварае новую 
зброю і стратэгічнае ўзбраенне. Пра гэта, паводле 
«Інтэрфакса», распавёў віцэ-прэм’ер РФ Юрый Барысаў 
у суботу на нарадзе ў Краснаярску, кажучы аб прагра-
ме ўзбраення 2018–2027 гадоў.

Нядаўна расійскія вайскоўцы паказалі відэа з 
выпрабаванняў шэрагу збройных навінак велізарнай 
разбуральнай сілы, пра якія раней распавядаў Уладзімір 
Пуцін. Упершыню апублікаваныя кадры працы ваенных 
вучоных над крылатай ракетай з ядзерным рухавіком 
«Буревестник», выпрабаванні шматмэтавай сістэмы 
«Посейдон», здольнай знішчаць авіяносныя карабельныя 
ўдарныя групы і аб’екты берагавой інфраструктуры на 
міжкантынентальнай далёкасці, а таксама гіпергукавога 
«Авангарда», які ахрысцілі «абсалютнай зброяй».

Макрону отказали  
в бассейне

В этом году президент Франции Эммануэль Макрон 
и его жена Бриджит хотели отдохнуть в резиденции 
Форт де Брегансон, где бывал еще Шарль де Голль. 
Но попросили для удобства личный бассейн, чтобы не 
попасться на глаза папарацци. Но из-за того, что это 
памятник архитектуры, президенту и его жене отказали.

Теперь им приходится отдыхать в Марселе на вил-
ле Талабо. Это поместье стоимостью 3,5 миллиона 
евро принадлежит его родственникам.

Пан или пропал?
В Украине на носу президентская кампания, до официального старта осталось менее полугода. Судя по тенденциям 

последнего времени, в стране будет новый президент. А следовательно, идет кулуарное переформатирование 
команд, политические торги – кто с кем, против кого и за какие ресурсы будет «дружить».

Былы дыктатар Зімбабвэ 
падтрымаў апазіцыю

У Зімбабвэ пачаліся прэзідэнцкія і парламенцкія 
выбары. Гэтыя выбары стануць першымі ў 
гісторыі краіны, у якіх не бярэ ўдзел былы 

дыктатар краіны Роберт Мугабэ.
Галасаванне пачалося на 10.985 выбарчых участках. 

У ім змогуць узяць удзел больш за 5,7 млн грамадзян. 
Вынікі павінны быць аб’яўлены 4 жніўня, паведамляюць 
інфармагенцтвы.

На найвышэйшую дзяржаўную пасаду афрыканскай 
краіны прэтэндуюць 23 кандыдаты, аднак асноўная бараць-
ба разгорнецца паміж 75-гадовым дзеючым прэзідэнтам 
Эмерсанам Мнангагвай, які ўзначальвае кіруючы 
«Афрыканскі нацыянальны саюз Зімбабвэ – Патрыятычны 
фронт» (ЗАНУ-ПФ) і лідарам альянсу сямі апазіцыйных 
партый, згуртаваных вакол «Руху за дэмакратычныя пераме-
ны» (РДП), 40-гадовым Нэльсанам Чамісам.

За месцы ў парламенце Зімбабвэ пазмагаюцца 
прадстаўнікі 55 партый.

У інтэрв’ю напярэдадні выбараў былы дыктатар краіны 
Роберт Мугабэ нечакана падтрымаў кандыдата ад былой 
дэмакратычнай апазіцыі. Па словах Мугабэ, найгоршы вары-
янт – гэта кантроль над уладай арміі. Таму Мугабэ «зычыць 
поспеху» кіраўніку Руху за дэмакратычныя перамены.

93-гадовы Мугабэ быў адхілены ад улады вайскоўцамі ў 
лістападзе 2017 года. 

НА СВЯЗИ – КИЕВ

Один из таких тене-
вых переговорщиков Арсен 
Аваков – министр МВД. Его 
почему-то, на мой взгляд 
совсем необоснованно, неко-
торые считают чуть ли не 
джокером украинской поли-
тики. Не исключено, что сам 
Арсен Борисович причастен 
к формированию такого мне-
ния. Мол, как только он соиз-
волит оказаться в какой-либо 
команде очень перспективно-
го кандидата, то все, можно 
считать, что мандат прези-
дента уже в его кармане. 

Должность министра 
МВД действительно позво-
ляет решать многие зада-
чи: сыск, силовое давле-
ние, охрана, Нацгвардия, 
патрульная полиция, кон-
троль ситуации на избира-
тельных участках и так далее 
и тому подобное. Казалось 
бы, безграничные перспек-
тивы, внушительные полно-
мочия, огромные возможно-
сти влияния в стране, одним 
словом «большому кораблю 
– большое плавание», но это 
видимая сторона Луны.

Что же с обратной сто-
роны? А там практически 
ничего позитивного – пусто-
та и мрак. Откровенно про-
вальное реформирование 
структурных подразделений 
МВД, разгул преступности 
в стране, фактически потеря 
государством монополии на 
насилие, громкие коррупци-
онные скандалы, в которых 
оказались замешаны сам 
министр и члены его семьи, 
использование сотрудни-
ков МВД в решении поли-
тических задач. Бэкграунд у 
министра отрицательный.

В принципе, на фоне 
таких потрясающих «успе-
хов» в реформировании, не 
удивляет обнуленный рейтинг 
партии «Народный фронт» и 
ее лидера Арсения Яценюка. 
Напомню, Арсен Аваков 
находится в когорте первых 
лиц этой политической силы. 
Сейчас Украина приблизилась 
к череде важных политических 
кампаний, которые пройдут в 
2019–2020 годах (президент-
ские, парламентские, местные 
выборы). А у этих ребят нуле-
вая поддержка у народа.

Отношения с Петром 
Алексеевичем не сложились. 
И скорее всего уже не полу-
чится им сторговаться, слиш-
ком большие разногласия, 
дошедшие до личной непри-
язни. Да и сам Порошенко 
доуправлялся так, что впору 
подумать, как бы соскочить, 
чтобы не расшибить себе лоб. 
Теперь все эти парни лихо-

радочно думают, что пред-
принять, как переформати-
роваться и замаскироваться, 
к кому встроиться, чтобы 
остаться на плаву.

Поговаривают, что 
Арсен Борисович стоит за 
раскруткой некоторых граж-
данских инициатив, кото-
рые норовят превратиться 
в мощные политические 
силы. Это два брата из лар-
ца – «Национальный кор-
пус» и «Национальные дру-
жины». Эти организации с 
претензией на политические 
амбиции в основном рабо-
тают не мозгами, а кулака-
ми. Основными их задачами 
является не разработка и 
внедрение каких-либо важ-
ных стратегических и такти-
ческих задач, способствую-
щих развитию государства. 
Как раз наоборот, по своей 
сути, это боевые ударные 
силовые группы, которые 
используют в достаточно 
специфических проектах.

На сегодняшний день 
считается, что влиятельность 
Арсена Авакова обусловлена 
двумя основными фактора-
ми: управление структурны-
ми подразделениями МВД 
и контроль уличных боевых 
групп. Но так ли это?

Весьма показательны 
в этом плане резонансные 
события, произошедшие в 
Украине на прошедшей неде-
ле. Эти события ставят под 
сомнение влиятельность и 
всесильность Арсена Авакова. 
Фактически они окончатель-
но превращают его в весьма 
токсическую политическую 
фигуру, которая не только не 
имеет доверия в обществе, но 
и, как оказалось, не способна 
управлять и контролировать 
подчиненные себе структуры. 
Что же произошло?

Сначала в городе Конотоп 
при попытке отстранить 
от должности скандально 
известного мэра, который 
так и не встроился в суще-
ствующие коррумпирован-

ные группы, из-под контроля 
руководства вышли рядовые 
полицейские. Их задача была 
способствовать и не вме-
шиваться в действия боеви-
ков, которых, со слов мэра 
Конотопа, непосредствен-
но курировал и направлял 
начальник местной полиции.

Отстранить мэра закон-
ными способами не получи-
лось, а при попытке грубого 
силового воздействия поли-
цейские фактически вста-
ли на сторону сторонников 
мэра. Досталось и полиции. 
Четырех полицейских госпи-
тализировали с черепно-моз-
говыми травмами, получен-
ными в результате ударов 
арматурой. Сотрудники МВД, 
несмотря на первоначальные 
установки руководства, про-
вели жестокое задержание 
более сорока боевиков, кото-
рых областное начальство 
хотело использовать как удар-
ную силу в своих политиче-
ских играх.

А уже через пару дней 
в Киеве, во время традици-
онных силовых игрищ меж-
ду разного рода боевыми 
группами, решающих свои 
локальные задачи, рядо-
вые полицейские не очень 
любезно приняли предста-
вителей «Национального 
корпуса» и «Национальных 
дружин». Во время задер-
жания полицейские намяли 
им бока, при этом приго-
варивая, что вы еще полу-
чите, «аваковские псы». Вот 
это поворот! Подчиненные 
Арсену Борисовичу сотруд-
ники МВД глушанули улич-
ных бойцов из организа-
ций, крестным отцом коих 
считается непосредственно 
министр МВД Аваков!!!

О чем это говорит? О 
том, что рядовые сотрудники 
МВД не хотят быть залож-
никами и разменной моне-
той в политических играх 
украинских политиков. 
Обстановка в стране накаля-
ется. Достаточно какого-то 

незначительного события, 
которое может привести к 
каким-нибудь радикаль-
ным действиям с пролитием 
рек крови. Зачем простым 
полицейским выступать на 
стороне непопулярных кор-
румпированных политиков 
и чиновников? Еще свежи в 
памяти события 2013–2014 
годов. И если некоторые 
сотрудники тогда смогли 
скрыться от правосудия в 
Российской Федерации, то 
нынешним туда дорога зака-
зана. Умирать за безмерные 
чужие аппетиты не очень 
хочется, и бежать в случае 
чего потом некуда.

А с уличными боевичка-
ми тоже не все так просто, 
их структуры неоднородны, 
насыщены внутренними кон-
фликтами, да и в последнее 
время их руководители ста-
раются откреститься от ток-
сичных политиков, прекрас-
но понимая, какая нынче в 
стране обстановка и какими 
последствиями она чревата. 
Пока еще можно поиграться, 
подоить вороватых чиновни-
ков и политиков, решая их 
мелкие локальные задачи, 
уверяя тех в своей лояльно-
сти и верности. Но в случае 
каких-либо более серьез-
ных конфликтов они тут же 
сольют своих крестных отцов 
и будут играть уже свою игру.

Понимает ли это Арсен 
Аваков? Вряд ли, намного 
комфортнее по-прежнему 
надувать щеки, вальяжно 
прогуливаясь, мнить себя 
одним из основных игроков в 
украинской политике. Таким 
себе вершителем людских 
судеб. Тешить свое самолю-
бие и рассчитывать, что в час 
Х одним щелчком пальцев в 
полном объеме задействуют-
ся все возможные ресурсы, 
позволяющие решить некие 
глобальные задачи. Только 
вот незадача, эти ресурсы 
– мираж! Не так давно его 
предшественник в должности 
министра МВД – Виталий 
Захарченко тоже мнил себя 
всесильным, все державшим 
под контролем. Но в какой-
то момент оказалось, что это 
далеко не так. Правда, тому 
повезло. Он успел залечь на 
дно в России. На какое дно 
заляжет Арсен Борисович, не 
совсем понятно, но уж точно 
не в 26-комнатной вилле на 
средиземноморском побере-
жье Италии.

Александр ЦЫНКЕВИЧ,
собственный 

корреспондент газеты 
«Народная Воля» в 

Украине.

ПАД ПРЫЦЭЛАМ

ИХ ДЕМОКРАТИЯ

КАЛЕЙДАСКОП

Почему наша страна должна принимать тех, кого на родине  
считают государственными преступниками?
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Віктар Аслюк і Вольга Дашук 
навучаць здымаць кіно

Майстэрня сацыяльнага кіно пры падтрымцы 
Амбасады ЗША адкрыла набор на бясплатны 

інклюзіўны курс па дакументальным кіно. 

В Витебской области мужчина  
нанял киллера, чтобы 

отомстить за смерть сына
Сотрудники витебской милиции задержали 

50-летнего мужчину по обвинению в организации 
убийства девушки. По версии следствия, он нашел 
киллера, чтобы отомстить за смерть собственного 

сына. Подробности сообщает УВД Витебского 
облисполкома.

Курс будуць весці вядомыя 
беларускія рэжысёры дакумен-
тальнага кіно Віктар Аслюк 
і Вольга Дашук. Прыём заяў 
завяршыцца 5 жніўня.

«Заняткі будуць супра-
ваджацца перакладам на 
жэставую мову і праводзіцца 
ў памяшканні з безбар’ерным 
асяроддзем, – расказвае каар-
дынатар праекта Канстанцін 
Варабей. – Удзельнікі, неза-
лежна ад узросту, полу і іншых 
фактараў, будуць знаходзіцца 
ў роўных умовах і ствараць 

свае фільмы. Прычым курс 
уключае ўсе стадыі стварэння 
дакументальнага кіно: ад ідэі да 
вытворчасці фільма. У перыяд з 
верасня 2018-га па сакавік 2019 
года ўдзельнікі створаць свой 
кароткаметражны дакументаль-
ны фільм на сацыяльную тэму. 
Усе заняткі бясплатныя і даступ-
ныя для людзей з інваліднасцю і 
без. Каб стаць удзельнікам кур-
са, трэба запоўніць заяву, якая 
будзе браць удзел у конкурсным 
адборы”. 

Аліна  ВЕТРАВА.

НУ И НУ!

Еще весной милиции ста-
ло известно, что 50-летний 
житель городского поселка 
Богушевск (Сенненский рай-
он) активно ищет исполнителя 
для заказного убийства.

«Целью наемного убийцы 
должна была стать 21-летняя 
односельчанка. Жизнь молодой 
женщины заказчик оценил в 1 
тысячу долларов», – рассказа-
ли в УВД.

Оказалось, год назад муж-
чина потерял в аварии 16-лет-
него сына. В том ДТП местная 
жительница – та самая девуш-
ка, управляя Ford Focus, заце-
пила обочину на закруглении 
дороги, потеряла управление и 
выехала на встречную полосу. 
Там на полной скорости вре-
залась в «Ниву». В результате 
ДТП погибли двое пассажиров 
Ford (в том числе сын фигу-
ранта).

Виновной в ДТП была при-
знана водитель Ford, ее осуди-
ли на 5 лет лишения свободы 
в колонии-поселении. Но отец 
решил отомстить за сына.

По материалам дела, муж-
чина искал киллера в России 
и Беларуси. Сотрудники 
ГУБОПиК вышли на 38-лет-
него белоруса, проживающего 
в РФ, который получил такое 
предложение.

Дальнейшие события про-
ходили под контролем опе-
ративных сотрудников. Как 

говорят в милиции, заказчик 
избегал телефонных и дру-
гих контактов – только лич-
ные встречи. Судя по всему, 
для сбора всех доказательств 
была проведена операция, 
как в истории с журналистом 
Аркадием Бабченко, отмечает 
tyt.by.

«В качестве доказатель-
ства выполненной работы 
условный киллер предоставил 
фотографию жертвы с отчле-
нением конечности, изготов-
ленную при помощи фотомон-
тажа. Мучительная смерть 
– было одно из необходимых 
условий договора. После того 
как заказчик детально обго-
ворил условия последующей 
оплаты выполненной работы, 
он был задержан», – рассказал 
начальник отдела по борьбе 
с организованной преступ-
ностью 7-го управления (по 
Витебской области) ГУБОПиК 
Руслан Баязитов.

27 июля в отношении муж-
чины возбуждено уголовное 
дело по статье  «Организация 
заказного убийства». За 
это преступление ему гро-
зит вплоть до пожизненно-
го заключения или смертной 
казни. Мужчина арестован и 
содержится в ИВС.

Известно, что фигурант 
– гражданин Армении, а про-
живал в Беларуси по виду на 
жительство.

«А свадьбу сыграют  
в Бресте?..»

Мир облетела новость – легендарный аргентинский 
футболист Диего Марадона, который с недавних пор 

работает председателем правления брестского 
«Динамо»,  женится.

ЧАСТНАЯ ЖИЗНЬ

Избранница легендарного 
футболиста – футболистка и 
модель Росио Олива – млад-
ше жениха на 30 лет. Ей 28. 
Марадона сделал возлюблен-
ной предложение в Буэнос-
Айресе во время вечеринки, 
устроенной в честь ее дня 
рождения. 

Четыре года назад пара 
уже хотела пожениться, но 
влюбленные поссорились: 
якобы она воровала деньги 
у знаменитого футболиста, а 
он ее бил. Как шутили на 
интернет-форумах: «Это 
была проверка. Бьет – зна-
чит, любит».

Если в этот раз пара все-
таки дойдет до загса, для 
Марадоны это будет второй 
брак. Первая жена Клаудия 
Вильяфанья прожила с Диего 
25 лет.

У Диего и Клаудии двое 
совместных детей. Но у само-
го спортсмена еще трое, и это 
только те, кого он официаль-
но признал. Многие женщины 
утверждали, что в любви, как 
и на поле, Марадона – перво-
классный игрок.

«А свадьбу в Бресте сыгра-
ют?» – интересуются болель-
щики брестского «Динамо».

Александр НИКОНОРОВ.

Александр БЕРНАТОВИЧ:

«К концу года в Минске  
могут появиться  

первые электротакси»
Около четырех лет 

белорусский бизнесмен 
Александр Бернатович с женой 
Татьяной и тремя детьми 
переехал в Латвию. Поближе к 
морю. В Минске у Александра 
и Татьяны был собственный 
кофейный бизнес. Переехав в 
Ригу, они хотели открыть сеть 
кофеен. Но с собственным 
бизнесом пока не сложилось. 
И Александр стал водителем 
такси-электрокара.
«Народная Воля» расспросила 

Александра Бернатовича о 
впечатлениях езды на новых 
суперсовременных 
электромобилях.

– С кофейным делом, 
которым я занимался 
девять лет в Минске, в Риге 
у меня, увы, не получается, 
– рассказывает Александр 
Бернатович. – Очень много 
факторов против. Но мы с 
супругой до сих пор думаем 
о кофейной концепции для 
Риги. Возможно, что-то и 
откроем.

В Минске у нас и сейчас 
есть кофейное дело – сеть 
кофеен «Кофе с собой» в 
бизнес-центрах. Правда, уже 
не такая большая, как была 
раньше – некоторые кофейни 
мы закрыли. 

А водителем такси-элек-
трокара я стал, можно ска-
зать, случайно. Предложили 
попробовать и мне понрави-
лось! Интересно находиться 
на волне развития электро-
транспорта будущего. Кто 
еще совсем недавно мог 
подумать, что автомобили 
будут работать и ездить от 
батарейки или аккумулятора? 
Но технологии не стоят на 
месте, и мы с вами в этом 
времени живем!

Я уже проехал на таких 
электромобилях: Kia Soul EV 
24 kWh, Nissan Leaf 24,30 и 
самая новая модель 2018 года 
– 40 KWh, Hyundai IONIQ 
PHEV.

Кроме того, я еще продаю 
электромобили в Риге. Уже 
складывается рынок бэуш-
ных электромобилей и те, кто 
не может приобрести новый, 
покупают подешевле.

– И за сколько сегодня 
можно купить подержанный 
электрокар?

– В Европе цены на б/у 
электромобили стартуют от 
8000 евро. Как правило, это 
будут 4–5-летние машины.

Конечно, сейчас цены на 
новые электромобили высо-
коваты для обычных людей. 
Но думаю, это временно. В 
Латвии никаких компенса-
ций на покупку электромо-
биля государство не предо-
ставляет. В Швеции можно 
взять беспроцентный кре-
дит на покупку. В Норвегии 
государство субсидирует 
50% от стоимости покупки 
электромобиля. 

Норвегия, кстати, счита-
ется первой страной в мире, 
где экзамен по вождению 
был сдан на электромоби-
ле. Девушка, о которой идет 
речь, ни разу в жизни не 
водила машину с двигателем 
внутреннего сгорания.

– В Латвии много электро-
мобилей в службах такси?

– Службы электротакси 
здесь еще только зарождают-

ся. Сейчас, например, в Риге 
около 20 электромобилей-
такси.

– Рижское такси – доро-
гое удовольствие?

– Да, услуги такси в 
Риге дороже, чем в Минске. 
Сказывается все: зарплаты, 
налоги, стоимость топли-
ва (бензин 95 – 1,33 евро за 
литр, газ – 0,55 евро, дизель 
– 1,25). Средняя зарплата 
водителя такси в Риге – около 
1000–1500 евро.

Цены, конечно, разные. В 
Риге стоимость поездки зави-
сит от длительности поездки, 
стоимости посадки и платы за 
пробег километра. Например, 
в службе «Яндекс» – 0,71 евро 
посадка, 0,36 евро километр 
и 0,14 евро за минуту в пути. 
Скажем, из аэропорта Риги в 
центр в среднем можно дое-
хать за 6 евро. И это самая 
дешевая цена на поездку в 
такси в Риге. Есть и другие 
цены: 10 евро за посадку, 1,99 
евро за километр и 0,50 за 
минуту. И тогда из аэропорта 
в центр дорога обойдется вам 
примерно в 50 евро. Поэтому 
на всякий случай хочу пред-
упредить тех, кто прилетает 
в аэропорт Риги: перед тем, 
как сесть в такси, посмотрите 
на заднюю дверь автомоби-
ля, это позволит сэкономить. 
Сейчас по закону у всех такси 
должны быть указаны макси-
мальные тарифы на поездку.

– Расскажите, пожалуй-
ста, о своих впечатлениях 
езды на электромобиле? Что 
самое необычное?

– Самое необычное –
абсолютная тишина в салоне 
электромобиля. То, чем не 

может похвастаться ни один 
автомобиль с двигателем вну-
треннего сгорания.

Во-вторых, очень дина-
мичный  разгон. Вдавливает 
в спинку кресел капитально. 
Причем как со старта, так 
и на любой скорости. При 
этом нет рывков и толчков 
от переключения передач. 
В-третьих, дешевизна пере-
движения. Проезжая мимо 
автозаправок в Латвии, каж-
дый раз удивляешься цене и 
стоимости топлива, которая 
растет.

Ты радуешься, что в авто-
сервис к дилеру на первое 
обслуживание надо ехать 
после 30.000 километров 
пробега. И в сервисе заме-
нят только фильтр салона, 
потому что даже тормозные 
колодки будут менять после 
100.000 км пробега.

– А минусы, они есть?
– Пожалуй, он один. 

Ограниченность по пробегу 
в километрах на одной заряд-
ке. Но этот минус пропадает 
тогда, когда ты как владелец 
собственного авто заранее 
планируешь свой маршрут 
передвижения. В случае же с 
такси дискомфорт и боязнь 
остановиться посреди доро-
ги проходит с увеличением 
электро-зарядочных станций. 
В Риге их уже 4, а по Латвии 
– более 70. Скоро будет так 
много станций зарядки, в том 
числе быстрых, что передви-
гаться станет намного безо-
паснее и комфортнее. А самое 
интересное, что производите-
ли уже начинают тестирова-
ние быстрых зарядок на 100, 
150, 200 kWh (пока лучшая 

– 50–60 kWh). Скоро заря-
дить электромобиль будет 
возможно за 5–10 минут!

– Вы говорили, что на 
днях в Латвии запустили 
сеть из 70 мощных электро-
заправочных колонок. И 
заправляться можно бес-
платно.

– В Латвии был период 
– около 1,5 года, когда все 
электрозаправки были бес-
платными.

– Нагрузка ложилась на 
госбюджет?

– Нет, все расходы финан-
сировали еврофонды. В нача-
ле июля в Латвии запустили 
сеть заправок (опять же за 
европейские деньги) и теперь 
заправиться на них стоит 0,15 
евро за минуту заправки. 
В зависимости от модели и 
бренда электромобиля расход 
в деньгах на 100 км пути уже 
платно составляет от 3 до 5 
евро.

– Интересно, очереди на 
бесплатных заправках есть?

– Очередей на быстрых 
заправках в Риге почти 
нет. У владельцев электро-
мобилей есть чат, где они 
сообщают, когда подъедут к 
заправке и когда ее осво-
бодят. Ты заранее видишь 
и планируешь свою поезд-
ку на заправку. Это делает-
ся для удобства всех вла-
дельцев электрокаров. Плюс 
в чате обсуждают разные 
моменты из жизни электро-
мобилистов города.

– В Минск вы на электро-
мобиле уже приезжали?

– Нет пока, но собираюсь.
Кстати, на данный момент 

в Минске две действующие 

быстрые 50 kWh электроза-
правочные станции.

– Этого мало на большой 
город.

– Пока да. Легче станет, 
когда такие заправки появят-
ся минимум в каждом районе 
города. 

Кстати, я уверен, что 
будущие владельцы бело-
русских электротакси начнут 
развивать собственную сеть 
электрозаправок. И будут 
получать прибыль не только 
с такси, но и с продажи элек-
троэнергии другим электро-
мобилистам города.

– Если не ошибаюсь, в 
Беларуси всего несколь-
ко десятков владельцев 
электрокаров. Как думаете, 
почему белорусы не торо-
пятся покупать автомобиль, 
работающий на электриче-
стве? Все дело в неразвито-
сти инфраструктуры?

– На мой взгляд, при-
чин много. Самые распро-
страненные – мало мест для 
заправки электромобиля, и 
как следствие – страх оста-
новиться, как говорят, в поле 
с пустым баком. Еще люди, к 
сожалению, мало информи-
рованы об электромобилях. 
С трудом представляют, где 
их ремонтировать. А дилеры 
не предлагают электромо-
били, так как на них малый 
спрос. Также дилеры знают, 
но предпочитают не говорить 
о том, что на обслуживании 
электрокаров они заработают 
гораздо меньше, чем на обыч-
ных автомобилях с двигате-
лями внутреннего сгорания. 
Ведь электрокар по сравне-
нию с обычным автомобилем 
имеет меньше примерно на 
2500 запчастей!

Еще один значимый 
пункт – высокая растаможка 
ввозимых электромобилей. 
Хотя я, откровенно говоря, 
не понимаю, почему, ведь в 
Беларуси сегодня не произво-
дят электромобили! 

– Если бы сегодня при-
шлось покупать новое авто, 
выбрали бы электрокар?

– Несомненно!
– В «Фейсбуке» вы напи-

сали: «Теперь могу создать 
службу электрических 
такси в вашем городе». 
В Минске это возможно? 
Просчитывали, какие инве-
стиции для этого нужны?

– Да, я считаю, что в 
Минске можно и нужно 
организовать службу элек-
трических такси. И кто 
первый начнет это делать, 
будет иметь самый боль-
шой парк по количеству 
электромобилей в скором 
будущем.

Что касается инвестиций, 
то этот вопрос нужно обсуж-
дать с конкретным инвесто-
ром. Но в любом случае вло-
женные средства окупятся!

– По вашим прогнозам, 
когда в Беларуси появятся 
первые такси-электромоби-
ли?

– Думаю, к концу года в 
Минске уже могут появиться 
первые электротакси.

Скорее всего тестировать 
электромобили в такси нач-
нет кто-то из действующих 
бизнесменов таксомоторного 
бизнеса. Следующий, кому 
могло бы быть это интересно, 
будет человек, который уже 
ездит в Минске на электро-
мобиле.

Марина КОКТЫШ.

Александр и Татьяна всегда 
мечтали жить рядом с морем.

Электрозаправочная станция. Красивая, правда?

«При скорости 80 км/час мой электромобиль 
потребляет 10 kWh, – говорит Александр. – По 
латвийским ценам – около 3 евро, если заряжаться на 
быстрой зарядке. По белорусским – 1,56 ( 0,80 евро) 
рубля без НДС».
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Л  Ю С Т Э Р К А

Калі заўтра будзе дождж...400-годдзе  
Беларускага «Буквара»

400 гадоў таму, 24 ліпеня 1618 года, у мястэчку Еўе (цяпер – тэрыторыя Літвы) 
выйшаў у свет “Буквар славянскай мовы”. Даследчыкі лічаць гэта выданне 

першым беларускім “Букваром”, паколькі да яго з’яўлення мелі дачыненне нашы 
продкі – манахі і выкладчыкі Віленскага праваслаўнага манастыра Святога Духу.

ДАТА

На працягу ліпеня сіноптыкі 
нічога добрага нам не абяцалі: 
амаль кожны дзень лілі дажджы, 
затапліваліся вуліцы гарадоў, 
нізкія ўчасткі сельгасугоддзяў. 
На ўсходзе Магілёўскай вобласці 
выпалі тры месячныя нор-
мы ападкаў. Гэта ж характэрна 
і для некаторых іншых рэгіёнаў 
краіны.

А якім жа будзе жнівень? Ды 
і восень? Сіноптыкі асцерагаюцца 
даваць доўгатэрміновыя прагнозы. 
Давайце звернемся да прыроднага 
календара. 

27 ліпеня каталікі адзначылі 
Дзень сямі спячых братоў. Па 
павер’і, калі ў гэты дзень ідзе 
дождж, то ападкі будуць выпадаць 
сем тыдняў без перапынку. Здаецца, 

у мінулую пятніцу абышлося без 
ліўняў. Прынамсі, у Мінску.

Паназіраем за надвор’ем 1 
жніўня. Гэты дзень прыпадае на 
так званыя Макрыны. Калі дзень 
будзе дажджлівым, то апошні 
месяц лета і восень будуць мокрыя.

2 жніўня веруючыя адсвятку-
юць Іллю. Кажуць, якое надвор’е 
будзе ў гэты дзень, такое надвор’е 
прастаіць і ўвесь месяц.

Прыродны каляндар не выклю-
чае і тое, што на зыходзе лета нас 
могуць чакаць рабінавыя ночы: не 
проста з навальніцамі, ліўнямі, а 
нават з ураганамі, якія ламаюць дрэ-
вы і ўкатваюць непрыбраныя хлябы.

Дай Бог, каб прырода злітавалася і 
не прынесла асаблівай шкоды Беларусі!

Вераніка ЖУКАВА.

На той час Еўе было адным з самых уплы-
вовых выдавецкіх цэнтраў у Вялікім Княстве 
Літоўскім, там выходзіла шмат кніг на 
царкоўнаславянскай, старабеларускай і поль-
скай мовах. 

Як паведаміў намеснік дырэктара 
Нацыянальнай бібліятэкі Алесь Суша, у 
Беларусі 400-годдзе “Буквара” будзе шыро-
ка адзначацца ў жніўні-верасні. Адбудзецца 
прэзентацыя факсімільнага выдання перша-
га беларускага “Буквара”, ажыццёўленага 
Нацыянальнай бібліятэкай і бібліятэкай “Мідл 
Тэмпл” у Лондане разам з Пасольствам Беларусі 

ў Вялікабрытаніі. Плануюцца таксама свя-
точныя мерапрыемствы ў Вільнюсе, Лондане, 
Капенгагене і Маскве.

На жаль, у свеце захаваліся толькі два 
асобнікі еўеўскага “Буквара”, адзін з іх зберага-
ецца ў Каралеўскай бібліятэцы Даніі, другі – у 
Лондане. 

Найбольш верагоднымі стваральнікамі 
“Буквара” з’яўляюцца вядомыя праваслаўныя 
дзеячы ВКЛ Мялецій Сматрыцкі і Лявонцій 
Карповіч, а фінансавую падтрымку выданню 
аказаў князь Багдан Агінскі.

Антон ЗАГОРСКІ.

ПРЫРОДНЫ КАЛЯНДАР

«Однажды  
Юра сказал: 

«Я умру в 54 года…»
30 июля 2009 года не стало выдающегося белорусского футболиста  
Юрия КУРНЕНИНА. Сегодня о нем вспоминает его супруга Татьяна…

СУДЬБА ЧЕЛОВЕКА

Тем, кто пом-
нит «золотые» годы минского 
«Динамо», представлять Юрия 
Курненина не надо. Первый 
советский защитник, забивший 
три мяча в одном матче, трудяга 
на поле, в жизни – верный това-
рищ, не терпящий подлости и 
несправедливости. Он никогда 
не просил помощи, зато с себя 
готов был снять последнюю 
рубашку. Друзья его называли 
«хранителем футбольной чести 
и благородства»…

– Знакомство с Юрой – 
это, наверное, судьба, – рас-
сказывает Татьяна. – Дело 
в том, что до этого мне три 
года снился человек в костюме 
с усами. И я все гадала: кто 
это, откуда он появляется в 
моих снах? А потом однажды 
собрались идти компанией в 
баню. Кто-то не пришел, баня 
сорвалась, и подружка Наташа 
говорит: «Пошли в гости к 
моей сестре Вале Байдачной». 
Муж Валентины – футболист 
Анатолий Байдачный, но, 
честно говоря, я футболом 
не очень-то интересовалась. 
Немного другие интересы 
были. Закончила Институт 
культуры, работала хореогра-
фом в ДК Тракторного завода.

И вот приходим мы к 
Байдачным, и в квартире я 
встречаю того самого мужчи-
ну из моих снов – в костюме 
и с усами. Это был мой буду-
щий супруг Юрий Курненин. 
Правда, когда мы стали жить 
вместе, усы он сбрил. Мол, 
начинаю новую жизнь.

– А что не так со старой 
жизнью?

– Когда мы познакомились, 
то были уже не молоды: мне – 33 
года, Юре – 36. Оба побывали 
в браке, развелись. У меня уже 
был сын Андрей, у Юры – дочка 
Катя. Он, кстати, как настоящий 
мужчина, своей семье оставил 
после развода трехкомнатную 
квартиру, а сам переселился в 
однокомнатную. Там мы и жили.

Свадьбы никакой не было, а 
официально расписались толь-
ко через три года, когда в мае 
1993 года родилась Кристина. 
Вдвоем пошли в загс, узакони-
ли отношения, но даже коль-
ца не покупали. Зачем? Мы 
уже взрослые, повидавшие 
жизнь люди. Все прошло тихо, 

по-семейному. Да и с 
финансами были проблемы, 
потому что Юра тогда нигде 
не работал.

– Не было достойных 
предложений?

– В 1989-м Юра закончил 
Высшую школу тренеров, 
позже работал в витебской 
команде КИМ и брестском 
“Динамо”, которое в 1992 
году завоевало “бронзу”, 
какое-то время трудился в 
нижневартовском “Самотлоре”. 
А затем так получилось, что в 
работе наступила пауза, и Юра, 
безусловно, переживал.

Было непросто и в матери-
альном плане. Сдавали в арен-
ду однокомнатную квартиру, 
я получала после рождения 
Кристины декретные. Кроме 
того, было пособие от социаль-
ной службы, потому что после 
развода не подавала на алимен-
ты. Что-то даже вязала на про-
дажу. Так и выживали.

– Когда в 1996 году ваш 
муж стал главным тренером 
сборной Сирии, поехали вме-
сте с ним?

– Я помню, что накануне 
ему позвонил бывший одно-
клубник Миша Вергеенко. 
Предложение звучало при-
мерно так: “Есть возможность 
поехать на работу в Сирию, все 
уже отказались. Может быть, 
ты согласен?» А зачем отка-
зываться, когда сидишь два 
года без работы, а хочется и 
любимым делом заниматься, и 
семью кормить?!

 Сначала в Сирию отправил-
ся Юра, затем стали собираться 
и мы с Кристиной, которой тог-
да было всего 3 годика. Нужно 
было делать визы, собирать 
документы, была какая-то неиз-
вестность. И здесь – снова помог 
случай! В Институте культуры у 
нас была педагог, которая пре-
подавала “Искусство балетмей-
стера». Встречаю ее на улице, 
завели разговор о том, кто и чем 
занимается. И та рассказывает: 
«А я сейчас в Сирию «челноков» 
вожу. Выгодный бизнес». Так с 
группой этих самых «челноков» 
я и попала в Сирию, где мы про-
жили с дочкой почти год.

– Чужая страна, чужие 
нравы…

– Со временем привыка-
ешь ко всему, тем более что 

в Сирии 
работали и другие тренеры 
из Союза – борцы, гимнасты. 
Меня радовало, что муж при 
деле, у него глаза горели от 
работы. Многие говорили, что 
перспектив у сборной практи-
чески никаких нет, но, когда 
муж вывел команду в финаль-
ный турнир Кубка Азии, это 
было что-то невообразимое. А 
сколько радости в семье!

Кристина тоже в Сирии 
быстро освоилась, она была 
очень коммуникабельной девоч-
кой. Мы жили в панельном доме, 
который построили французы, 
на улице, как правило, играли 
арабские дети. И Кристина с 
ними тоже бегала, учила араб-
ский язык. А я общалась с жена-
ми тренеров, в посольстве брала 
книги, а через год мы и вовсе 
отправились домой.

– Финансовое положение 
в Сирии поправили?

– После Сирии была рабо-
та в клубе “Аль-Ахли” из 
Омана, так что не успела я в 
Минске устроиться в шко-
лу хореографом, как нужно 
было увольняться. И снова мы 
с Кристиной – на чемоданы, 
перелет в новую страну…

Но Оман – это было для нас, 
как сказка. Когда из Беларуси 
уезжали, у Кристины волосы не 
росли, потому что не было денег 
на мясо, на витамины. А из 
Омана она уезжала уже кудря-
вая, как клен. Клуб предоста-
вил бесплатно машину, утром 
мы с дочкой всегда ездили на 
океан. Фруктов – завались, зар-
плата у мужа – приличная и в 
долларах. Хотя ради справедли-
вости надо сказать, что, напри-
мер, тренеры-англичане зараба-
тывали по 15 тысяч в месяц, а 
специалисты из Союза – в разы 
меньше. Считалось, что они 
должны быть довольны и этим. 
Но, конечно, с белорусскими 

зарплатами не сравнить, небо и 
земля. И когда мы вернулись в 
Минск, то уже могли себе позво-
лить купить за 19 тысяч долла-
ров квартиру в центре города. В 
те времена это были приличные 
деньги!

– На дочку у мужа время 
оставалось?

– Кристинку он очень 
любил, и когда в Сирии при-
ходил с тренировки, то даже 
играл с ней в куклы. Приносил 
в пакетах разные вкусняшки, 
дочка ему за это музыкаль-
ные представления устраива-
ла. Помню, свое выступление 
она обычно анонсировала 
так: «Выступает Курненина-
папина-мамина». И по-ошла 
танцевать! На выходные езди-
ли в горы, в Омане в парке мяч 
гоняли. Юра баловал дочку, 
иногда говорил мне так: «Дай 
ей все, чтобы она не плакала». 
Постоянно покупал игруш-
ки, она в Минск целую сум-
ку их привезла и, как добрый 
человек, затем все раздарила. 
Характер – в папу и, кстати, в 
детстве они внешне тоже были 
похожи, как две капли.

Когда вернулись в Минск, 

я снова пошла работать в 
школу с хореографическим 
уклоном, в ДК Тракторного 
завода преподавала в хоре-
ографической студии. 
Кристину тоже отдали на 
танцы, хотя Юра хотел, что-
бы она занималась теннисом. 
Муж водил ее во Дворец 
профсоюзов, забирал после 
занятий, потому что я по 
вечерам работала. Однако 
здесь бывали и нюансы. 
Иногда прихожу домой – нет 
никого. А Юра вместе с доч-
кой и своим другом Юрой 
Пудышевым – на пиво или в 
«Галерею вин».

– После этого – семейный 
скандал?

– Да нет, я же понимала, 
что работа у него тоже тяжелая, 
иногда хочется и разрядки. К 
тому же Юра очень болезненно 
переживал все неудачи, замы-
кался в себе. Спрашиваю: «Что 
с тобой?» Молчит. Потом через 
пару минут: «Зачем я на ваши 
плечи буду свои проблемы 
перекладывать?» Он все копил 
в себе, ему все это тяжело дава-
лось. Когда начинал читать про 
себя критику в газетах, очень 
сильно переживал.

Помню, когда работал в 
минском «Динамо», владелец 
клуба Юрий Чиж за ничью с 
какой-то командой отстранил 
мужа от работы. Тот пришел 
домой, говорит: «Все, я без-
работный». Иван Иванович 
Савостиков позвонил тогда: 
«Юра, борись! Напиши объяс-
нительную, ты же нормальный 
тренер». Тот только отмахнул-
ся: «Ничего писать не буду 
и оправдываться не хочу». 
Понимаете, он сам себя съедал 
изнутри. Все отрицательные 
эмоции не выплескивал, а дер-
жал в себе».

– Бывший вратарь 
«Динамо» Юрий Курбыко 
как-то сказал, что «Курненин 
был до боли,  до остервенения 
порядочным, но в то же время 
ранимым человеком».

– Он весь отдавался толь-
ко работе, про себя как-то мало 
думал.  Однажды из-за старых 
травм у него сильно воспали-
лась нога, начиналась рожа… Я 
позвонила Пудышеву, он срочно 
связался с врачом «Динамо». Тот 
приехал к нам домой, выписал 
лекарства. Температура была 
под сорок, а Юра даже ни у кого 
помощи не попросил.

– Вы помогали мужу, ког-

да тот начинал заниматься 
самоедством?

– Когда он замыкался, 
то вообще ни с кем не хотел 
общаться. Естественно, мог 
выпить. Отлежится дома неде-
лю – и вроде отпустило.

Я понимала его, потому 
что сама танцевала, и знаю, 
что такое эмоции. Победы и 
поражения, неудачи и прома-
хи, несправедливая критика – 
это тоже всегда эмоции. Когда 
Юра закончил Высшую школу 
тренеров, его хотели взять в 
«Гомель», но один известный 
в Беларуси тренер написал, 
чтобы Курненина не брали. 
Мол, вспыльчивый и любит 
выпить. Да и тренеру Юрию 
Вергейчику из солигорского 
«Шахтера» некоторые звонили 
и отговаривали от кандидату-
ры мужа. А Вергейчик никого 
не послушал, и команда в том 
сезоне заняла 3-е место. Одним 
словом, кто-то к Юре относил-
ся хорошо, кто-то не очень, а 
он, когда видел несправедли-
вость, переживал.

– Когда в 2009 году бело-
русская «молодежка», которой 
руководил Юрий Курненин, 

не совсем удачно выступила 
в финальном турнире чемпи-
оната Европы, тренера поста-
рались пнуть и многие СМИ, 
и Федерация футбола…

– Команда тогда сыграла 
вничью с сербами и проиграла 
два матча – шведам (1:5) и ита-
льянцам (1:2). В итоге ребята 
заняли 4-е место в группе и 
не вышли в полуфинал. В кон-
це июня команда вернулась в 
Минск, я сразу сказала: «Юра, 
ты только не читай газеты, там 
столько грязи…»

А он читал, снова ушел в 
себя, не хотел ни с кем общаться. 
Я ему тогда предложила отпра-
виться на отдых, чтобы отвлечь-
ся, мы поехали в Адлер. Но его 
и там не отпускало. Вот обща-
емся с ним, и вдруг он – р-раз 
и замолчит. Лицо становилось 
темное, неподвижное, как будто 
его загипнотизировали.

– В Адлере вы долго были?
– Около недели. Вернулись 

в Минск, стали собираться в 
Палангу, потому что отдых 
туда запланировали еще зимой. 
Думала, что Юра с Кристиной 
поедут, но тот категорично 
отказался. Мне очень не хоте-
лось уезжать, но 26 июля мы 
все же отправились в Литву…

– Было какое-то плохое 
предчувствие?

– Юра мне однажды сказал: 
«Ты знаешь, я, наверное, как и 
мой дед, умру в 54 года. Я на 
него очень похож». А у мужа 
и на самом деле и дед рано 
умер, и дядя, и брата в 50 лет 
хоронили.

Кстати, когда в 2007 году 
умер брат Юры, об этом сооб-
щила его двоюродная сестра 
Юлия. Тогда же узнали, что, 
оказывается, уже прошло два 
года со дня смерти отца. А муж 
вообще об этом не знал, ему 
никто не сообщил.

– Почему?
– Наверное, родственни-

ки не хотели, чтобы Юра вме-
шивался в дележ квартиры в 
Орехово-Зуево, где жили брат 
с семьей и отец. Более того! 
Когда мы с Юрой приехали на 
похороны брата, оказалось, что 
и его уже похоронили 9 дней 
назад. Так что не попрощался 
он ни с братом, ни с отцом… 
А через два года после смерти 
Жени не стало и Юры.

– Кто вам об этом сообщил 
в Паланге?

– За день до смерти Юра 
попросил моего сына Андрея, 
чтобы тот пришел к нему 
домой. Мол, поговорить «за 
жизнь». Сын затем рассказы-
вал мне, что они еще никогда 
так откровенно не разговари-
вали. Утром Андрей снова при-
шел к Юре, но тот был уже 

мертв. Умер во сне, остановка 
сердца.

А у меня в Паланге и на 
самом деле было какое-то нехо-
рошее предчувствие. Кристина 
в ту ночь неожиданно запла-
кала, я утром пошла в мага-
зин, но была такая слабость, 
что ничего не смогла купить. А 
через пару минут раздался зво-
нок, Андрей сообщил печаль-
ную новость.

На вечернем автобусе мы 
помчались в Минск, 31-го 
были уже дома. Хотя хоронили 
его только 3 августа.

– Что сказали врачи?
– Острая сердечная недо-

статочность на фоне стрессов. 
Все сердце было в тромбах. 
Юра перенес тяжелую опера-
цию, меняли сустав. После опе-
рации ездил в Германию, ему 
надо было делать уколы для 
разжижения крови. А он это-
го не делал. Может, его что-то 
раньше и беспокоило, так ведь 
не говорил никому. Никогда!

– На похоронах была поч-
ти вся футбольная команда из 
«золотого» состава минского 
«Динамо»…

– Они всегда были дружны-
ми – и на поле, и вне его. Хотя 
на поминки ребята не поехали, 
сказали, что не хотят сидеть 
за одним столом с некоторыми 
деятелями из федерации, кото-
рая тоже травила Юру после 
неудачного чемпионата.

Ребята и памятник практи-
чески за свой счет поставили, 
федерация дала не очень много 
денег. И затем многие переда-
вали деньги, поддерживали и 
финансово, и морально. Жора 
Кондратьев, кстати, крестный 
отец Кристины, постоянно 
приходил с подарками, Игорь 
Ковалевич помогал… А вот 
некоторые, которые считались 
друзьями Юры, после его смер-
ти, что называется, исчезли с 
радаров.

– Вам после смерти мужа 
тоже наверняка было тяжело…

– Очень тяжело. Знаете, 
я каждый день после этого 
мыла полы. Каждый день по 
пять раз! Мне казалось, что 
это отвлекает, успокаивает… 
Но депрессии не было. Дочка 
собиралась поступать, я пони-
мала, что ей нужна моя под-
держка. Нужно было жить!

А сегодня Кристинка уже 
закончила Университет физ-
культуры, она у меня умница 
и красавица, работает инструк-
тором по фитнесу и танцует в 
ансамбле «Крыжачок». Папе за 
нее не было бы стыдно, если бы 
он был сегодня с нами…

Алесь СИВЫЙ.
Фото автора и из личного 
архива семьи Курнениных.



http://www.nv-online.info88 К А Л Е Й Д А С К О П
31 ЛІПЕНЯ 2018 ã.

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна 
пакідае права ўступаць у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, 
рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец
ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай інфармацыі №947 ад 6 

студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб 
дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на ў друкарні дзяржаўнага прадпры
емства «Выдавецтва  «Беларускі Дом друку». ЛП №02330/106 ад 30.04.2004. Мінск, пр. Незалежнасці, 
79. Падпiса на ў друк 30.07.2018 у 17.00. Аб'ём 4 друк. ар ку шы. Ты раж  22 535 экз. За каз № 2609.

63222 – для індывідуальных падпісчыкаў,  
632222 – для прадпрыемстваў і арганізацый.

Падпісныя індэксы:

Заснавальнiк  i галоўны рэдактар 
Iосiф Паўлавіч СЯРЭДЗIЧ

Адрас рэдакцыi: 220030 Мiнск, вул.Энгельса, 34а.  

МАЗАІКА

ВЕДАЙ НАШЫХ!

            от боли в суставах,  
при радикулите, артрозе и артритах
«СУСТАРАД» – натуральный, целебный, органический крем 

интенсивного глубоко проникающего действия на основе клеток 
пантов алтайского марала. Также в состав крема входят млечные 
соки алтайских лечебных растений. Состав подобран так, что его 
ингредиенты усиливают действие друг друга, а в результате полу
чается хороший лечебный и болеуспокаивающий эффект.

Большим достоинством крема «СУСТАРАД» является его 
быстрое действие. Регулярное применение (1 раз утром и 1 раз вече
ром) «СУСТАРАДА» в течение одногополутора месяцев обычно при
водит к полному исчезновению болей в суставах и их оздоровлению. 
Одной банки достаточно на полторадва месяца. Сейчас много рабо
ты на дачных участках. «СУСТАРАД» снимет последствия нагрузок 
с вашей опорнодвигательной системы, позвоночника, суставов рук.

«СУСТАРАД» можно купить в магазине «Мир здоровья» по 
адресу: ул.Козлова, 8. Тел. (017) 337-35-17.

По Беларуси крем «СУСТАРАД» можно заказать наложенным 
платежом по тел.: 

8029 234 43 73 МТС, 8029 325-71-70 Vel.
Сертификат соответствия № РОСС RU. 0001.511656. до 31.10.2020. ТС. № RUДRU. АЕ 96. В. 01459 
до 22.06.2018. ИП Зильбург Г.В. УНП 191018046.

КРЕМ 
«СУСТАРАД»

Прыёмная: тэл./факс  
(017) 328-68-71. 

Рэкламны аддзел (017) 328-66-09.
nvonlineinfo@gmail.com  http://www.nv-online.info 

«Беларусь мая спеўная, летняя, жніўная». Прысвячаецца жніву
Па гарызанталі: 3. “Пашлі, Божа, многа …”. З карагод-

най зажынкавай песні. 8. … рукам, што пахнуць хлебам! 
(прык.). 10. Будзе зямлі … – будзе хлеб і каўбаска(прык.). 
11. “Жніце, жнейкі маладыя,\\У вас … залатыя”. З белару-
скай народнай песні “А ў нас сёння зажыначкі. 14. Прадмет, 
на які накіравана чыя-небудзь дзейнасць. 15. Вяртай 
зямлі доўг – будзе …(прык.). 16. Павышаная нервовая 
ўзбуджанасць. 17. Упусціш … – згубіш ураджай(прык.). 
18. Тое, што і пласцінка. 19. Ідзі ў родны …, там і пад 
ёлкаю рай(прык.). 20. Участак зямлі, засаджаны дрэвамі, 
кустамі, кветкамі. 22. Напоўнены паветрам празрысты 
шарык у вадкасці. 24. “Рада, рада наша гаспадыня,\\Што 
… дажала, рада, рада”. З беларускай народнай песні “Рада 
перапёлка”. 26. Тое, што і ласо. 27. “… мая спеўная, летняя, 
жніўная,\\Палавеюць загоны густой ярыной”. З верша 
Л.Геніюш “Беларусь”. 28. Знак прыпынку. 30. Высокая ста-
ячая люстра. 32. Добры чалавек(разм.). 

Па вертыкалі: 1. Ноша, якую можна панесці, 
абхапіўшы рукамі. 2. Старажытнаегіпецкі бог Сонца. 4. 
Мінерал. 5. Самаробная электрычная пробка(разм.). 6. 
Вялікі майстар сваёй справы. 7. “І панёсся на прыволлі\\
Жнейчын звонкі …”. З верша Я.Коласа “Жніўныя песні”. 9. 
… ды лебяда – для палетку бяда(прык.). 10. “Збліжаецца 

лета к адхону,-\\Дзе-недзе зляцеў … чырвоны”. З верша 
Я.Купалы “Сяўцу”. 12. Сей хоць у …, а ўбірай у добрае 
надвор’е(прык.). 13. Тое, што і арэлі. 19. Што снапочак 
– то …,што … – то й вазочак(прык.). 21. “Ляжа сноп у 
…,\\Стане мэтлік, кружок”. З верша Я.Купалы “Зажынкі”. 
23. На бязрыб’і і рак …(прык.). 24. Тое, што і жыла. 25. 
Футравая абшыўка па краях адзення, абутку. 26. Нізкі 
жаночы або дзіцячы голас. 29. Нота музычнай гамы. 31. 
…! Слова, якое выражае розныя моцныя пачуцці. 

Лявон ЦЕЛЕШ.
г.Дзяржынск.

Сарока – у Бельгіі

26-гадовы нападаючы футбольнага мінскага 
«Дынама» і зборнай Беларусі Антон Сарока падпісаў 

кантракт з бельгійскім клубам «Локерэн».
Пагадненне разлічана на тры гады. У 2012–2016 гадах ён 

гуляў за «Гарадзею», адкуль перайшоў у мінскае «Дынама».

Ці дапаможа Азаранка 
зборнай Беларусі?

Жаночая каманда рыхтуецца да чарговага матча 
Кубка федэрацыі.

Нягледзячы на тое, што матч 1/4 фіналу адбудзецца толькі 
9–10 лютага, кіраўніцтва каманды ўжо зараз вядзе падрыхтоўку 
да яго.

Як паведаміла капітан зборнай Таццяна Пучак, гаварыць 
пра ўдзел Вікторыі Азаранка ў матчы супраць каманды Германіі 
яшчэ рана.

На пачатку будучага года вядучыя беларускія тэнісісткі 
правядуць некалькі турніраў, у прыватнасці адкрыты чэмпіянат 
Аўстраліі, пасля чаго пройдзе трэніровачны збор у Мінску, а 
затым каманда адправіцца ў Германію на матч Кубка Федэрацыі.

Нагадаем, што ў лютым 2018 года таксама на стадыі 1/4 
фіналу каманднага чэмпіянату планеты зборныя Беларусі 
і Германіі сустракаліся ў Мінску, тады поспех быў на баку 
нямецкіх тэнісістак – 3:2.

«Цмокі» запрасілі 
амерыканца

Амерыканскі разыгрываючы Дарын Гавен папоўніў 
склад баскетбольнага клуба «Цмокi-Мiнск”.

Сваю гульнявую кар’еру Дарын Гавен пачаў у камандзе 
ўніверсітэта Сент-Джазэф, у якой правёў 4 сезоны, у 2010 
годзе перайшоў у амерыканскі клуб «Рына Бігхорнс». 
Затым перабраўся ў Еўропу і выступаў у клубах Ісландыі, 
Грэцыі і Венгрыі. У мінулым сезоне 30-гадовы амерыканскі 
баскетбаліст гуляў за “Фалка Вулкана”, у якім быў сапраўдным 
лідарам – у яго актыве па 19,8 ачка ў сярэднім за матч. 
Нядаўна Дарын Гавен атрымаў венгерскае грамадзянства і 
выступае ў нацыянальнай зборнай.

Таксама з мінскім клубам падпісаў кантракт амерыканскі 
баскетбаліст Стэфан Мудзі, які апошнім часам выступаў за 
грэчаскі клуб “Рэцімна”.

Віктар ШПАК.

КРЫЖАВАНКА

Аксана ШАЛЯПІНА:
«У мяне мальберт  
у двух метрах ад ложка...»
3 жніўня ў Нацыянальным гістарычным музеі Рэспублікі Беларусь адбудзецца адкрыццё выставы 
“Адлюстраванне колеру” беларускай мастачкі Аксаны Шаляпінай.
Мастачка вядомая тым, што піша свае карціны нестандартным спосабам – не пэндзлем, а пальцамі!

Гісторыя поспеху Віктара Ганчарэнкі
У мінулую нядзелю беларускі футбольны спецыяліст яшчэ раз пацвердзіў свой клас. У Расіі.

На экспазіцыі будзе 
прадстаўлена больш за 20 
жывапісных работ, ство-
раных на працягу апошніх 
сямі гадоў. Абстрактна-
рэалістычныя работы выка-
наны ў стылі экспрэсіянізму.

Аксана Шаляпіна 
нарадзілася ў Мінску ў 1977 
годзе. Скончыла мастацкую 
школу, архітэктурны факуль-
тэт БДПА. Яна – паспяхо-
вы дызайнер інтэр’еру. Але 
апошнія 10 гадоў Аксана 
сур’ёзна займаецца жывапісам.

«Я спачатку ствара-
ла карціны менавіта для 
інтэр’ераў заказчыкаў, – рас-
павяла Аксана “Народнай 

Волі”. – А атрымалася, што 
гэта стала асобным напрам-
кам маёй творчасці».

Аксана выхоўвае дзвюх 
дачок, сама займаецца хатняй 
гаспадаркай. Як хапае часу на 
маляванне?

«Шчыра кажучы, ніколі 
пра гэта не думала, – паціскае 
плячыма яна. – Гэта як 
частка жыцця. У мяне маль-
берт у двух метрах ад ложка. 
Прачнуўся і малюй! Да таго 
ж мне падабаецца тое, чым я 
займаюся. А на любімую спра-
ву час заўсёды знаходзіцца».

Карціны Аксаны вельмі 
запамінальныя і эмацыяналь-
ныя, яркія.

«Колер напаўняе наша 
жыццё, – тлумачыць Аксана. 
– І змяняе не толькі настрой, 
але і дапамагае спазнаць сябе. 
Колеры стымулююць пачуцці, 

расслабляюць цела, абуджа-
юць успаміны і нават прыму-
шаюць улюбляцца... А колеры 
жыцця – яны ж розныя. І кож-
ны выбірае свой”.

Чаму мастачка піша не 
пэндзлямі, а пальцамі?

«Я люблю, калі ярка, – тлу-
мачыць Аксана. – А алей – скла-
даны матэрыял, пасля іншага 
колеру трэба доўга мыць пэнд-
заль, інакш атрымаецца бруд-
ны колер. А я не люблю доўга. Я 
люблю адразу. А пальцаў – 10, на 
кожны палец – свой колер, гэта 
вельмі зручна!»

Работы мастачкі добра 
прадаюцца і знаходзяцца ў 
прыватных калекцыях у роз-
ных краінах свету.

Выстава Аксаны 
Шаляпінай будзе працаваць да 
канца жніўня. Не прапусціце!

Марына КОКТЫШ.

ВЕРНІСАЖ

Маскоўскі ЦСКА, 
галоўным трэнерам якога і 
з’яўляецца Ганчарэнка, выйграў 
Суперкубак Расіі, перамогшы 
маскоўскі “Лакаматыў” (у 
дадатковы час – 1:0). Варта 
адзначыць, што падчас 
міжсезоння армейцы панеслі 
вялікія страты, каманду пакінулі 
7 футбалістаў асноўнага складу. 
І тут, безумоўна, на першы 
план выйшаў трэнер-стратэг 
Ганчарэнка, які даказаў, што 
выйграваць можна і малымі 
сіламі.

Дарэчы, у гэтым годзе 
беларускі трэнер прадоўжыў 
кантракт з маскоўскім ЦСКА 
на два гады, новае пагаднен-
не разлічана да канца сезо-
на-2019/2020. Як вядома, 
Ганчарэнка ўзначаліў гэтую 
каманду ў снежні 2016 года, пад 
яго кіраўніцтвам армейцы два 
разы запар занялі другое мес-
ца ў чэмпіянаце Расіі і дайшлі 
да 1/4 фіналу Лігі Еўропы. Як 
сцвярджае маскоўскі клуб, 
беларускі спецыяліст з’яўляецца 
адным з лепшых трэнераў у 
гісторыі ЦСКА па працэнтах 
перамог – 57,14 працэнта.

Нагадаем, што 41-гадовы 
Віктар Ганчарэнка родам з 
Хойнікаў Гомельскай вобласці. 
У свой час гуляў на пазіцыі 

абаронцы ў шэрагу беларускіх 
клубаў (найбольш – у 
складзе барысаўскага БАТЭ), 
за маладзёжныя зборныя 
Беларусі.

Завяршыў Ганчарэнка 
кар’еру іграка вельмі 
рана – у 25 гадоў. Траўма, 
якую атрымаў хлопец, не 
дазваляла працягваць гуляць 
у футбол, таму давялося 
перакваліфікавацца ў 
трэнеры. У 2004–2006 гадах 
Віктар трэніраваў каманду 
дублёраў БАТЭ, у 2007-м стаў 
галоўным трэнэрам асноўнай 
каманды. Ва ўсіх сезонах пры 
гэтым трэнеры (6 разоў!) 
БАТЭ станавіўся чэмпіёнам 
Беларусі, аднойчы ўзяў Кубак 
Беларусі, тройчы выходзіў у 
групавыя этапы Лігі чэмпіёнаў. 
Незабыўныя перамогі над 
нямецкай “Баварыяй” і 
французскім “Лілем” – гэта 
ўсё было пры Ганчарэнку, 
які шэсць разоў прызнаваўся 
лепшым трэнерам Беларусі!

Ён неаднойчы казаў, што 
хацеў бы расці ў трэнерскім 
майстэрстве, хацеў бы 
паспрабаваць сябе ў замежным 
клубе, хаця да пэўнага 
часу заставаўся верным 
барысаўскаму БАТЭ. І ў 2013 
годзе Ганчарэнка вырашыў 

з’ехаць з Беларусі, калі 
прыняў прапанову ўзначаліць 
краснадарскую “Кубань”.

Дэбют трэнерскай 
працы ў расійскім клубе быў 
даволі паспяховым, каманда 
ўдзельнічала у групавым 
раўндзе Лігі Еўропы ў сезоне 
2013/14. А вось наступны 
сезон «Кубань» пачала з 
дзевяціматчавай серыі без 
паражэнняў, каманда ішла 
на 5-м месцы ў Прэм’ер-лізе, 
але кантракт краснадарска-
га клуба з Ганчарэнкам быў 
нечакана разарваны. Зрэшты, 
нікога гэта асабліва не здзівіла, 
бо ўласнікі “Кубані” і раней 
мянялі трэнераў, як пальчаткі.

Пасля «Кубані» Ганчарэнка 
на працягу сямі месяцаў 
заставаўся без працы, і 
беларускія балельшчыкі 
спадзяваліся, што, магчыма, 
менавіта ён – найбольш 
рэальны прэтэндэнт на 
пасаду галоўнага трэнера 
нацыянальнай зборнай. Не 
атрымалася. Альбо Федэрацыя 
Беларусі не змагла зацікавіць 
талковага спецыяліста 
прывабнай прапановай, альбо 
сам Ганчарэнка не захацеў 
ізноў вяртацца ў Беларусь. 
У выніку Віктар Міхайлавіч 
атрымаў пасаду “галоўнага” 

ў екацярынбургскім “Урале”, 
хаця і там узаемная любоў 
была нядоўгай. Пасля 
шасці праведзеных матчаў 
у Прэм’ер-лізе Ганчарэнка 
пакінуў Екацярынбург 
перад матчам з грозненскім 
“Церакам”. Па чутках, “Урал” 
павінен быў паўдзельнічаць 
у дамоўленым матчы, але 
беларускі трэнер вырашыў, 
што гонар і прафесійная 
годнасць каштуюць значна 
даражэй.

А ў 2016 годзе Віктар 
Ганчарэнка пачаў працаваць у 
ЦСКА…

“Гэты клуб прадстаўляць 
не трэба, а расійскі чэмпіянат 
дастаткова моцны, – казаў 

затым Віктар Міхайлавіч. 
– Безумоўна, гэта выклік 
для мяне, інакш нельга і 
назваць. Больш за тое, магу 
сказаць, што са свайго боку 
вельмі задаволены тым, як 
развіваецца мая кар’ера. Праца 
ў барысаўскім БАТЭ – гэта 
пазіцыйныя атакі і атакуючы 
футбол, гульня толькі 
на перамогу. Затым былі 
“Кубань”, “Урал” і “Уфа”, якія 
не мелі чэмпіёнскіх амбіцый. 
Але гэта быў своеасаблівы 
вопыт для таго, каб 
зразумець, што адбываецца 
ў галовах футбалістаў, якія 
не змагаюцца за вядучыя 
месцы. Я задаволены гэтым 
вопытам. Адна справа – 

калі ты знаходзішся пад 
ціскам і ведаеш, што трэба 
кожны матч выйграваць. 
Іншая справа – калі працуеш 
з камандай, у якой задача 
не выляцець з Прэм’ер-лігі. 
Такая камбінацыя дапамагае 
трэнеру знаходзіць новыя ідэі, 
развівацца і не стаяць на 
месцы”.

У Віктара Ганчарэнкі ёсць 
вельмі добрая падтрымка 
“з тылу” – сын і жонка 
Маргарыта. Хаця сама яна 
неяк прызналася, што нават 
дома муж думае пра футбол.

“Калі Віця прыходзіць 
дадому, то вядзе сябе ціха і 
пастаянна заняты нейкімі 
думкамі пра трэніровачны 
працэс, – распавяла яна. – Неяк 
нам удалося выбрацца ў госці, 
дык я сказала мужу: “Сядзь 
насупраць, а то хутка зусім 
забуду, як ты выглядаеш”.

Дарэчы, у складзе 
трэнерскага штаба ЦСКА 
працуе і яшчэ адзін былы 
галоўны трэнер барысаўскага 
БАТЭ Аляксандр Ермаковіч. 
Можна,  б е з у моў на, 
парадавацца за поспехі нашых 
суайчыннікаў, але засмучае 
іншае – развіваюць яны не 
беларускі, а замежны футбол.

Алесь СВЯТЛАНІЧ.
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